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[bookmark: _Toc88252524]acknowledgement of country
An acknowledgement of Country is an opportunity to pay respect to our First Nations people. They are the Traditional Owners and ongoing custodians of the land.‍
As such, I would like to acknowledge the Traditional Owners of Country throughout Australia, in particular the Wangal people of the Eora nation on whose land I live. I recognise their continuing connection to land, waters, and culture. I pay my respects to their Elders past, present and emerging.
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[bookmark: _Toc88252525]looking back …. why now?
For most of my life I’ve had no particular interest in my deeper family history. I’ve lived mostly in the present with an eye to the future.  Genetics and who came before me never seemed important. 
Of course, there are certain things that I embrace to give me a sense of identity and belonging. I’ve always been a proud Australian despite our shortcomings and the important things we could do better (for example our dodgy commitments to address global climate change). And even though I’ve spent much of my life living in other parts of the world, I’ve remained a parochial Melbourne boy. And like most Melbournians, I love my football team; the North Melbourne Football Club is my “tribe”. Having said that, the beautiful city of Sydney is now my home and likely will be for the rest of my life.
As far as my early family life goes, I was the youngest of four siblings. My working-class parents were in their early forties when I was born (there’s nothing unusual about that these days, but in the 1950s it was an exception to have a child so late in life). I was raised in a loving and decent family environment, and my childhood and upbringing were pleasant but unremarkable. That was until tragedy struck our family when I was nearly 15 with the death of my eldest sister, Lynette, and her husband, in a car accident. It was an event that taught me about loss and resilience. My mother, in particular, gave her all to the put the pieces of our family back together. My father died of a heart attack four years after the accident at age 61, never having fully recovered from the emotional trauma. My amazing mother lived a full and mostly happy life for another three decades and left us in 2011 at the age of 96. 
My father, Tom Brodie was born and bred in Richmond, Victoria as the second youngest of nine children; consequently, I have a host of relatives on his side of the family. My paternal aunts and uncles were aging - and passing away - as I was growing up and many of my first cousins are/were old enough to be my mother or father themselves. Indeed, many of them have since passed away. Growing up I only ever saw most of this extended family at annual Christmas gatherings or while camping on the foreshore at West Rosebud on Port Phillip Bay during summer.           
My mother, May Scales had a tough upbringing in east Gippsland. Her father was killed in action on the Western Front in the First World War when she was two years old. Her mother remarried a man who was also a war veteran who died in his early forties of causes associated with his war service. Grandma Scales also died in her early forties, before May was married. May had one younger brother who eventually married but had no children. He was a soldier during the Second World War and also died in his early forties in 1961, most probably due to the effects of malaria that he likely contracted while serving in Papua New Guinea during the war. 
My parents met at a dance at Collingwood Town Hall in the mid 1930s and married in 1938. They initially lived in the Brodie family home in Richmond with Tom’s mother. They had only been married for a few years when the last of my grandparents, Grandma Isabella Brodie, passed away. Obviously, all of my grandparents had been long gone by the time I came along. 
The consequence is that I did not know very much about my parents’ personal history or that of the Brodie and Scales families in general. Much to my later regret, I never asked my parents about such things, and if it had been discussed I must have paid little or no attention to it. 
I had the sense that we may have had a Scottish heritage because the name Brodie has its origins in the highlands of Scotland. Indeed, I used to fantasise that we were direct descendants of Scottish nobility; I even purchased a Brodie tartan tie on a visit to Scotland some years ago. And for some baseless reason, I believed that my paternal grandmother, Isabella Brodie, was born in Glasgow (the truth is she was born in Melbourne to an Irish mother). My fantasy about the origins of the Brodie family name was tempered somewhat when, in the mid-1990s one of my paternal cousins revealed that she had been researching the Brodie family history and discovered an anomaly which suggested that our family name was in fact Broadie[footnoteRef:1], and that our shared great grandfather had used the name Brodie on the birth certificates of most of his nine children. It was like finding out I was adopted. Nevertheless, as there was no explanation given for this revelation at the time, I chose to ignore it. [1:  This turns out to be true, as explained later, albeit with the correct spelling of Broady] 

In the meantime, I had married the woman of my dreams and together we raised four wonderful children who are all successfully making their way in the world. Together and individually, we have travelled the world and have enjoyed many exciting adventures – and continue to do so. We are happy and healthy and enjoy lives of high quality. 
So why do I suddenly feel a need know more about my family background? And why do I need to write about it?
Some experts tell us that the desire to reminisce and reflect back on our personal history is a natural part of life, especially as we get older. In our later years, the need revolves around reflection, looking back at our lives to find that sense of meaning, to make sense of this long ride of life. The yen for telling stories, of course, isn’t new; after all, we tell stories about ourselves and our experiences all throughout our life. But in the golden years this need sharpens and intensifies. Many people have the urge to preserve their memories, to pass along the stories of their lives to their children and grandchildren[footnoteRef:2]. [2:  https://thelifestorycoach.com/what-is-personal-history/] 

But for me, it’s mainly about putting my life in context. Most particularly, putting it into an Australian context. 
As you will see in the following pages, I have no indigenous heritage and therefore I have no genetic connection to the original custodians of our land. They and their descendants are the original Australians. But I am a direct descendant of members of the First Fleet that landed at Port Jackson in 1788 which makes me a seventh generation “new” Australian. 
My early colonial ancestors were likely among the perpetrators of atrocities and injustices afflicted upon the indigenous population. I feel no guilt or shame for this, just a sadness that they knew no better, that they were pawns in the game of colonial expansion, and indeed themselves suffered much hardship and depredation in their own struggle for survival. 
I have no desire to delve into my family history before the mid 18th century when the earliest of my ancestors who became “new” Australians were born. Therefore, my story begins with the First Fleet that departed England for these shores in 1787 and the few decades that preceded it.
Various records and anecdotal information exist about my ancestors. But, apart from the most recent generations, it is impossible to know specific details about them, such as what they looked like and how they felt about their lives. 
The objective of this missive is to identify the key figures in my chain of ancestry based on historical records and make whatever assumptions about them based on what is known and written about people of the time of similar demographic backgrounds, status, and experiences.
Of course, I can never really know the truth of their personal stories. At the very least, identifying these people and knowing something about them will put some “flesh on the bones of my historical skeleton”. 
Much of the information I provide herein is sourced from the research of other people – which doesn’t necessarily make it all true. But I have done my best to “fact check” the information where possible and have referenced the sources and other known facts and verifiable information. I have identified any commentary that is speculative and/or unverified. 
It is unlikely I will ever reach a definitive conclusion to my research, as I continue to stumble upon new information about the characters in my story. As such, I will note on the cover page the date of the most recent update. 


[bookmark: _Toc88252526]HISTORICAL CONTEXT
It’s difficult to ponder what life was like in years gone by, especially when viewed through the prism of our own lives and experiences. To better understand and appreciate who my predecessors were and how they lived it is important to have some knowledge of their historical context and the major events (locally and globally) that directly and indirectly shaped their lives. 

We all know that New South Wales and most of the other Australian colonies were initially established as penal colonies, primarily to replace the former British colonies and penal establishments that were lost when the Americans won their war of independence in 1776. 

Thus, we had the “transportation” of convicts from Britain to Australia, a practice that began in 1788 and did not end until 1848. Even as free settlement spread across the new colonies, much of the effort for building infrastructure and developing agriculture and industry came from convict labour. Major events of the 18th century such as the Industrial Revolution, the American War of Independence and on-going conflict between Britain and France and other European powers, all had some impact on the establishment and growth of the Australian colonies. Other local and world events throughout the 19th century such as the discovery of gold (right across Australia but particularly in Victoria), the Irish Potato Famine, on-going international colonial rivalries, and rapid improvement in maritime technology, just to name a few, further contributed to the growth and development of the Australian colonies. And at the dawn of the 20th century, Australia became an independent nation. 


[bookmark: _Toc88252527]THE FIRST AUSTRALIANS
“I stood upon the rocky shore and watched the tall ships come,
For sixty thousand years I’ve been the First Australian”[footnoteRef:3] [3:  Words from the first verse of the song “We are Australian” by the Seekers] 


There can be no telling of my Australian story without knowing at least something of the traditional custodians of the land. The First Australians. 
One of the most important, revealing, and edifying books that I have ever read is First Footprints by Scott Cane[footnoteRef:4]. The book tells the extraordinary story of the Aboriginal people of Australia; how they made their way out of Africa 70,000 years ago, and eventually onto what is now Australia, and how they survived across this vast continent, from the harsh deserts of the inland to the glaciers of southern Tasmania.  [4:  First Footprints (Cane, 2013)] 

Cane explains that some 60,000 years ago, a small group of people landed on Australia's northern coast. They were the first oceanic mariners, and this great southern land was their new home. Gigantic mammals roamed the plains and enormous crocodiles, giant snakes and goannas nestled in the estuaries and savannahs. The origins of Australia's Aboriginal people reflect an epic tale. It is a story of ancient life on the driest continent on earth through the greatest environmental changes experienced in human history: ice ages, extreme drought and inundating seas. It encompasses astonishing archaeological discoveries, ancient oral histories and the largest and oldest art galleries on earth. Australia's first inhabitants were the first people to believe in an afterlife, cremate their dead, engrave representations of the human face, and depict human sound and emotion. They created new technologies, designed ornamentation, engaged in trade, and crafted the earliest documents of war. Ultimately, they developed a sustainable society based on shared religious tradition and far-reaching social networks across the length and breadth of Australia.
Aboriginal Australians comprise many distinct peoples who have developed across Australia for over 60,000 years. These peoples have a broadly shared, though complex, genetic history, but it is only in the last two hundred years that they have been defined and started to self-identify as a single group. The definition of the term "Aboriginal" has changed over time and place, with family lineage, self-identification and community acceptance all being of varying importance. In the past, Aboriginal Australians lived over large sections of the continental shelf and were isolated on many of the smaller offshore islands and Tasmania when the land was inundated at the start of the Holocene inter-glacial period, about 11,700 years ago. Studies regarding the genetic make-up of Aboriginal groups are still ongoing, but evidence has suggested that they have genetic inheritance from ancient Asian but not more modern peoples, share some similarities with Papuans, but have been isolated from Southeast Asia for a very long time. Before extensive European settlement, there were over 250 Aboriginal languages. In the 2016 Australian Census, Indigenous Australians comprised 3.3% of Australia's population, with 91% of these identifying as Aboriginal only, 5% Torres Strait Islander, and 4% both. They also live throughout the world as part of the Australian diaspora[footnoteRef:5]. [5:  https://en.wikipedia.org/wiki/Aboriginal_Australians] 

I have included an explanation of the importance of the Truth and Reconciliation process – Makarrata – at the end of my story.







[bookmark: _Toc88252528]an overview of my POST-COLONIAL LINEAGE
My story covers the lives of 44 individuals to whom I’m directly related, plus several other people who are not in my biological chain but play some role in my history. This occurs across six generations of people who either travelled from Britain to Australia or were born here, culminating in my birth as a seventh generation “new” Australian. I focus on the main characters – my parents, grandparents, great grandparents and so on, all the way to my four times great grandparents John and Hannah Beresford, along with my four times great grandfather, the convict George Wood, who travelled here together as part of the First Fleet in 1788. 
Here is a diagram of my Post-Colonial Lineage:
[image: ]
For reasons of brevity and relevance there is only tangential consideration of my extended ancestry – aunts, uncles, cousins, nieces, and nephews. And out of respect for their privacy I have not discussed in detail the lives of my wife, our children or my siblings. Indeed, their opinions, perspectives and historical recollections may be entirely different to my own. 
Naturally my ancestry follows two distinct paths along paternal and maternal lines. There are some interesting revelations along both pathways. 
On my father’s side, I can trace my Australian origins to John and Hannah Beresford who arrived at Port Jackson in January 1788 with Captain Arthur Phillip and the First Fleet. John was a private in the Marine contingent that accompanied the convicts and officials on that first epic journey from Britain. In 1791 John Beresford ended his contract for service as a Marine and left Sydney Cove to accept an allotment of land as a free settler on Norfolk Island.
Among the First Fleet convicts being guarded and cajoled by the likes of Private John Beresford, was a man named George Wood. George was relocated to Norfolk Island after two years in Sydney. This coincided with the arrival in Australia of the Second Fleet. A young woman named Mary Oakley was one of the convicts who arrived in Sydney in June 1790 aboard the Lady Juliana and shortly afterwards was transferred to Norfolk Island. In circumstances that are not clear, Mary formed a de facto relationship with George Wood, and in August 1791 Mary gave birth to twins George and Isabella. Baby George was eventually recorded with his mother’s family name (Oakley), while sister Isabella retained her father’s family name (Wood). 
Life on Norfolk Island was extremely harsh for all residents, not just the convicts. The Beresfords toiled away on their allotted acreage and expanded their family. As convicts, George Wood and Mary Oakley worked as virtual slave labour until George earned his Ticket of Leave and himself was allotted 12 acres of his own land to farm. Apparently, this was not a particularly successful undertaking for George as the records show that he eventually gave up his allotment and worked for others as a labourer. 
George Wood died in April 1796, four months before their third child (also named Mary) was born in August 1796. Sadly, Mary Oakley also died just two weeks after giving birth. As such, George Oakley and his two sisters were left as orphans in one of the harshest and least developed places in the British Empire. I have found no records or historical accounts of what became of orphans on Norfolk Island in the late 18th century, but it is assumed that the Oakley/Wood siblings were cared for or fostered by other families on the island. Records show that George Oakley spent his childhood and early adulthood on Norfolk Island. It is likely that George’s twin sister Isabella died on Norfolk Island in 1804[footnoteRef:6]. I am yet to locate any information about the fate of younger sister Mary Wood, although I assume she relocated to Hobart along with her brother George and the Beresfords. [6:  xxx] 

Norfolk Island was evacuated by the British in 1808[footnoteRef:7] with most residents (convicts, officials, and free settlers) relocated to the newly established settlement in Hobart. The Beresfords and George Oakley travelled on the same vessel to Hobart, where John and Hannah and their children lived and worked on new allotments of land in an area that is now the suburb of Glenorchy beside the Derwent River (adjacent to where the present-day MONA Museum is located).  [7:  Norfolk Island was evacuated at this time because …. ] 

Shortly after arriving in Hobart, George Oakley married the second oldest Beresford child, Dorothy – known as Dolly. As the years went by George and Dolly produced 14 children together (George would subsequently father three more children by a second partner before he passed away in 1843). One of their daughters was named Hannah, born in 1824; more about her shortly.
Meanwhile, the penal colony at Hobart Town continued to expand in difficult circumstances. A convict named William Sharples was originally transported to Sydney in 1816 but eventually found himself in Hobart two years later. In 1818 a female convict named Emma Groom also arrived in Hobart via Sydney. Records indicate that Emma was assigned as a housemaid to William Sharples. By the time Emma gained her Ticket of Leave in 1823 she had formed a relationship with William Sharples that produced a son and a daughter. The daughter died in tragic circumstances aged four, and Emma died a year or so later. The son, Francis Henry Groom (later known as Henry) eventually found himself in an orphanage when it was clear his reprobate father could not care for him. Ironically, William Sharples is reported to have drowned in the Derwent River while bathing heavily intoxicated. Skipping ahead a number of years, (Francis) Henry Groom married Hannah Oakley, the daughter of George and Dolly Oakley. 
The first relative on mother’s side to travel to Australia was John (Jack) Weston who arrived in Sydney in 1839 as a bounty immigrant[footnoteRef:8] at the age of 27. Little for certain is known of Jack’s early years in Australia until his marriage in 1863 to a much younger woman named Sarah McCoy at Omeo in eastern Victoria. Sarah had had a child when she was 15 fathered by a man named John Sherwood (who she later successfully sued for payment of child maintenance). Jack and Sarah had four children together (in addition to Sarah’s first child), the second of which was George born in 1864.  [8:  Bounty immigrants were ……] 

It seems Jack was quite an adventurer and records suggest he may have been among the earliest explorers of the high country in northeast Victoria. Like a figure from the story The Man from Snowy River Jack died in 1868 while crossing the fast-flowing Cobungra River. It is reported that he was struggling to control his horse, and packhorse, when his stirrup broke, and he was thrown into the river – he either drowned or died from hypothermia in the cold water. The place where he died was later named Jack’s Crossing. 
Jack’s widow Sarah had arrived in Australia from Scotland in 1856 with her parents, James and Charlotte McCoy and several siblings. The McCoy clan went on to establish a strong presence in the East Gippsland area of Victoria, with many descendants still living the region. Sarah remarried several years after Jack’s death to a man named Christian Roth and had three more children with him.
Edward and Anne Kilpatrick arrived in Australia from Ireland two years after Jack Weston, although there would be no connection between the Westons and Kilpatricks for another two generations. Edward and Anne settled in Melbourne, and they had a son named James in 1842. 
Also in the early 1840s Alexander and Magdalene Fraser and some of their family arrived from Scotland. Among the arriving Frasers was their fifth child, Alexander Jr and his wife Marjory who had married in Scotland in 1839. The Fraser clan settled in Melbourne and in 1842 Alexander Jr and Marjory had a daughter, also named Marjory. 
The younger Marjory Fraser married James Kilpatrick in 1860. The fourth of James and Marjory’s ten children was Margery, born in 1867.   
Returning to the Grooms, Henry (Francis) and Hannah relocated from Hobart to Melbourne in 1848, and a year later had a son, Henry Martin Groom. Father and son both became accomplished stone masons.
The scope of my Australian ancestry continued to grow with the arrival in Melbourne from Ireland in the early 1850s of Thomas and Annie Scales. I’ve not been able to locate any records of their marriage and/or their arrival in Australia but given that their first son, George Scales was born in Bendigo in 1858 during the Gold Rush, it is possible they travelled to Australia either as a couple or as individuals, to seek their fortune on the gold fields.
Another Irish family arrived in Melbourne in 1854. Thomas and Annie Growney travelled from Ireland with their two infant children, Maria, and Owen. The Growney family appears to be one of the many struggling families who had fled poverty and hardship in their homeland. Unfortunately, it seems life in 19th century Melbourne may not have been much better for the Growneys with records showing that Thomas and Annie had four more daughters between 1856 and 1865 but only one of them survived beyond her ninth birthday.  Moreover, records also indicate that Maria was made a Ward of the State in 1855 at the age of three so it is possible the Growneys were in such a desperate plight they had to give their daughter up for adoption. Annie died in her early 40s in 1867 while Thomas lived for another 14 years until his death in South Melbourne in 1881.  
Nothing further is known of Maria’s fate until an article appeared in the Melbourne Argus newspaper in 1866 noting that 14-year-old Maria Growney had been charged with vagrancy and had been remanded in custody for two days while enquiries were made regarding her parents.  There are no further records of Maria until 1871 when she gave birth to her first child, Isabella (my paternal grandmother) at the age of 18. The father of that child was Henry Martin Groom. They were married a month or so after Isabella’s birth and had another four children together over the next ten years. But something then went seriously wrong. For reasons unknown, Henry and Maria’s marriage disintegrated and by 1889 Maria’s life had seemingly gone completely off the rails. Police records of the time indicate that Maria Groom had changed her name to Harriet Growney and may have served a two-year prison sentence for an unspecified crime. 
By 1891, Harriet was in a new relationship with a man named Charles Livingston. They had a son together (Charles Jr) in 1892 and another (Alfred) in 1895. By this time, Harriet had changed her name yet again (as reflected on Alfred’s birth certificate) to Harriet Moira Clarke. No records have been found of a divorce from Henry Groom or any other form of dissolution of their marriage, which may explain why Harriet had not yet married Charles Livingston. 
Meanwhile, Henry Groom had begun a relationship with a woman named Annie Evans, and together they produced a son in 1899, Roland Groom. Although when Annie passed away in 1943 her death certificate bore the family name Groom, no record has been found of a marriage between she and Henry. This situation is possibly substantiated by the fact that Harriet married her long-standing partner, Charles Livingston in July 1912, less than a month after the death of Henry Groom.  
Going back to 1849, the Burt family from Cornwall arrived in Geelong. The family comprised parents Elijah and Elizabeth and children William (13), Elijah Jr (11) and Francis (2).  Then in 1857 a woman named Hanora Desmond travelled to Australia from Cork in Ireland. She came to Australia on a ship called the Thomas Arbuthnot as an “assisted immigrant” which means she was sponsored by her potential employer, John Atkinson of South Geelong, who had engaged her to work as a housemaid. A year later, Hanora – known as Norah – married William Burt. Norah and William had several children including a daughter named Elizabeth born in Geelong in 1861. They spent much of their life in Princetown near Port Campbell on what is now the Great Ocean Road in western Victoria. At the age of 22, Elizabeth married George Scales, and together they had five children. Their third child, Henry James Munro Scales (called Harry) is my maternal grandfather, born in 1888.  
In 1863, Charles Broady arrived in Sydney as a 16-year-old boy from Lancashire. His family name was recorded in immigration records as “Broadie” which seems to have precipitated the adoption of the family name “Brodie” some years later.  Charles eventually found his way to Melbourne where he met Euphemia Adamson and married her in 1870. Euphemia was a Scottish girl who had arrived in Melbourne in 1864 as an 18-year-old.  They produced nine children over the next 17 years. The eldest of these children was John - my paternal grandfather - born in 1871. I have found no official reason for the change of family name from Broady to Broadie to Brodie, but research of the history of the name Broady in the UK reflects that the name was often misspelt to include theses variations largely because of widespread illiteracy and a variety of accents that articulated the name in different ways. Whatever the reason, Charles and Euphemia eventually adopted the name Brodie as reflected in the birth records of most of their children. And we have been Brodies ever since.
John Brodie married Isabella Groom in 1897 and over the next 19 years produced nine children; my father, Tom was their eighth child born in 1913. John was born in the rural town of Numurkah, but both he and Isabella grew up in or around the inner Melbourne suburb of Richmond. After marrying they settled in Richmond and all of their children were born and raised there. Isabella was reputedly a strong and stoic matriarch who managed her family with a firm hand. Given Isabella’s personality and the challenges faced by her mother, Harriet (formerly Maria Growney) it is quite possible that Isabella and Harriet were estranged. This in itself would have been unsettling because Harriet lived in the neighbouring suburb of Collingwood. Nevertheless, Isabella maintained relationships with at least some of her Groom siblings given that her younger brother Herbert Groom married John Brodie’s sister, Margaret in xxxx. John Brodie died in 1927 at the age of 56, and Isabella continued as the family matriarch until her death in 1944, aged 73. 
Returning to the connection between the Kilpatricks and the Westons, in 1889 George Weston (the son of Jack and Sarah) married Margery Kilpatrick (the daughter of James and Marjory).  They had six children together, the last of which was born in 1900. Their fourth child, Sarah (my maternal grandmother) was born in 1895. For reasons that are not clear, their marriage ended, and it appears they were divorced some time before George remarried a woman named Hilda Reidy in 1911 with whom he had another daughter. Like his father Jack, George Weston had led an interesting life in the region around Omeo with pursuits including gold mining and operating pubs. He died in Sale in 1926. There is no indication that Margery was involved with any other partner(s) after her separation from George. She died in Bairnsdale in 1937.  
Sarah Weston gave birth to my mother, May in November 1914 shortly before Sarah married May’s father, Harry Scales. Harry had moved to the countryside from his birthplace of Fitzroy in Melbourne to become a railway ganger. He enlisted in the 21st Battalion AIF on August 1st, 1916 and was tragically killed in action in France on March 20th, 1917. As a consequence, May grew up never having known her father. In 1920, the widowed Sarah married another WW1 veteran named Bill Saunders in Bairnsdale. Bill had served at Gallipoli in 1915 but had been medically evacuated within several weeks of his arrival there with severe dysentery. While recuperating in a military hospital in England, Bill acquired an even worse medical condition that led to his repatriation to Australia and medical discharge from the Army. Bill and Sarah did not have any children together although Bill became a loving stepfather to May and her younger brother, Harry. Bill died in 1930 at the age of 41, and his early demise was assumed to be related to the medical condition he contracted during his war service. Sarah died six years later, also aged 41 and she was buried in a grave alongside Bill in the small Gippsland town of Lindenow.
And so, we come to my parents. As I mentioned, Tom Brodie was born in 1913 as the second youngest of nine children. His father died when Tom was only 14, which precipitated an early end to Tom’s schooling and entry into the workforce (presumably to help sustain the family). Tom began his working life in a shoe factory, and he remained in the footwear industry for the rest of his life. From a young age he became involved in trade unionism and over the 47 years of his working life occupied voluntary, honorary and paid positions within the union movement (most particularly the Federated Boot Trade Workers Union of Victoria). He also had a lifelong involvement with his Lodge (the IOOF), apparently following in the footsteps of his father in that regard. Not surprisingly he was a Richmond Tigers fan in the Victorian Football League (the forerunner to the AFL), but his great sporting love was cricket having had a successful career as a fast bowler with the Richmond Church of Christ cricket team.
I’ve already described the difficult circumstances of May Scale’s early years with the loss of her father at age two, her beloved stepfather at sixteen, and her mother in her early twenties. Her early school years were spent in Bairnsdale, living a life typical of a returned serviceman’s family at the lower end of the socio-economic scale. This included a period living in a tent, and riding to school on a horse. But I do not recall my mother ever complaining about her childhood, rather she spoke quite fondly of it. May moved to Melbourne in her late teens to pursue a career in administration but also helped care for her ailing mother as her condition worsened (Sarah spent her final months in a sanatorium at Beechworth in north-eastern Victoria). 
Tom and May met a dance at the Collingwood Town Hall in the late 1930s and were married in 1938. They spent the early years of their married life living with Tom’s mother (Isabella) at the Brodie family home in Richmond. May and Isabella did not have a close relationship although it seems they may have reconciled before Isabella died. Tom and May had their first child in 1943, a year before Isabella died. They had two more children while living in Richmond before they bought a block of land and built their own home in 1952 in the bayside suburb of Mordialloc. Their fourth and final child came as an unplanned surprise in 1955. That was me. 
And so, it seems my original assumption of a regal Scottish heritage is somewhat off the mark. Of the 44 biological ancestors I have identified, 17 were born in Australia, 11 were born in England, eight were born in Ireland and eight were born in Scotland, which means that I have a relatively even mixture of English, Scottish and Irish blood in my veins. With their Welsh mother, my children have got the United Kingdom completely covered. I have also undertaken a DNA test that traces my genetic roots back even further, to find that I am 88% Celtic (Welsh, Irish, Scottish and Northern English) and 12% eastern European. I had hoped for something a little more exotic in my genetic profile, but alas it seems that I am more alike, than different to, most Australians whose ancestors arrived here between 1788 and the mid 1900s. 


[bookmark: _Toc88252529]1788 colonial australia
[bookmark: _Toc88252530]The First Fleet: Journey and the Arrival
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The route of the First Fleet 1787-88. Subsequent fleets generally followed this route, although many did not sail via Rio de Janeiro. 
The following description of the sea voyage from England to Australian undertaken by the First Fleet and their arrival at Botany Bay was compiled by a descendant of John Beresford[footnoteRef:9]: [9:  http://www.hosken.net/John%20Beresford%201753.htm] 

May 1787: Departure of the First Fleet:
"At 4am fired gun and made the signal to weigh. Weigh’d and made sail, in company with the Hyaena frigate, Supply armed tender, six transports and three store ships. At 9 fired a gun and mad the sign’l for the convoy to make more sail”. 
With these words the logbook of HMS Sirius recorded the departure of what we know today as "The First Fleet". The eleven ships of the fleet under the command of Captain Arthur Phillip RN took their leave from Portsmouth, England early on Sunday 13 May 1787 bound for a virtually unknown shore eight long months and half a world away. The escort vessel, HMS Hyaena stayed with the fleet until it was clear of the English Channel and into open waters. Aboard were some 750 convicts from Britain's overcrowded prison system. They were bound for Botany Bay, there to establish the first European settlement on Australian soil. 
June 1787: Teneriffe
The first port of call was to be the town of Santa Cruz on Teneriffe in the Canary Islands, there to take on fresh water and vegetables. The fleet arrived at Teneriffe on 3 June 1787, three weeks after leaving England. Captain Tench recorded:
"During our short stay we had every day some fresh proof of his Excellency's esteem and attention, and had the honour of dining with him, in a style of equal elegance and splendour". 
August 1787: Rio de Janeiro
It took eight weeks for the Fleet to cross the Atlantic, from the Canary Islands to the South American coast. This seemingly circuitous crossing was to take maximum advantage of the prevailing winds. The Fleet Commander, Captain Arthur Phillip explained in his official account:
"Stormy seas were succeeded by warm weather and favourable winds. Land was sighted on 2 August 1787, and by 6 August the eleven ships in the Fleet were anchored in the harbour at Rio de Janeiro", where fresh supplies were again taken on board.
Discipline was administered with a whip, and even the marines were subject to this kind of discipline.  Around Rio de Janeiro, Privates Michael Toulon and John Beresford, both having drunk too much, got into an argument, that developed into a fight.  Toulon received 175 lashes of a 300-lash sentence, while John Beresford received 50 lashes.
The eleven ships of the fleet sailed south-east from Rio de Janeiro on 5 September 1787. Ahead was their third and final civilised port of call en route. It took more than five weeks for the fleet to complete the crossing from Rio to the Cape of Good Hope on the southern tip of Africa. Land was sighted early on the morning of 13 October, and by dark all eleven ships were anchored in Table Bay.
October 1787: Cape of Good Hope 
Whilst in port, provisions were loaded. Corn was in short supply, but cattle and other supplies were found to be plentiful. Even the convicts enjoyed the luxury of fresh meat and vegetables. On 12 November 1787 the Fleet set sail once more. Ahead was Botany Bay, visited previously only by Cook and the crew of the Endeavour. 
January 1788: Arrival at Botany Bay
The voyage from Cape Town to Botany Bay took about eight weeks. It was an uncomfortable passage as the ships were buffeted by rough seas. There was no let-up, even on Christmas Day.
It was Captain Phillip's plan to go on ahead and seek out the best possible site for the proposed settlement before the main fleet arrived. He therefore transferred to 'Supply' and split the convoy into three. ‘Supply' would proceed alone; the three fastest transports, Alexander', Scarborough' and Friendship would follow at full speed; and Sirius' would escort the remainder of the Fleet at the best rate they could muster. As it happened, 'Supply' arrived at Botany Bay on 18 January. The second part of the Fleet followed within two days.
Tench records his first touching account with an "Indian" (aboriginal) while walking alone the beach of Botany Bay.  While anchored on Botany Bay, two French ships, captained by La Perouse arrived, and Tench records a discussion with La Perouse about the accuracy of Mr Cook’s sketch of the kangaroo.
Phillip was not impressed with Botany Bay as the site for his settlement, so he headed north to Port Jackson where (in his own words) he discovered:
“...one of the finest harbours in the world, in which a thousand sail of the line might ride in perfect security”.
By nightfall on January 26th, 1788 Phillip's convoy was safely at anchor in Sydney Cove, named in honour of Lord Sydney.  The voyage took a total of 250 days, of which 68 were spent in ports.
The ships were unloaded, and within a few weeks the Prince of Wales was on her way back to England carrying a report of the founding of the new colony. 
Historical Images of Port Jackson
The following is a selection of historical images of the new settlement at Port Jackson and surrounding areas:
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[bookmark: _Toc88252531]Norfolk Island
Norfolk Island lies 1368 km east of the Australian mainland, around the latitude of Brisbane. It is approximately seven kilometres long by four kilometres wide.  
  
Norfolk Island was discovered and named by Captain Cook after his patron, the Duke of Norfolk in 1770. There were three waves of settlement on Norfolk Island.  The first was the pioneering settlement from 1788 to 1815, the second was a harsh convict settlement of the 1840s, and the third was the relocation of Pitcairn Islanders to Norfolk Island which began in the 1880s. 

When Captain Arthur Phillip arrived with the First Fleet at New South Wales, one of his firsts acts was to send a small party to Norfolk Island to establish a secondary settlement with Philip Gidley King as Lieutenant Governor.  

1st Settlement: 1788 - 1814 Lieutenant Philip Gidley King arrived at Norfolk Island in HMS Supply on 6th March 1788 to establish the settlement with 22 people (seven free men, nine convict men and six convict women). They landed at Sydney Bay (Kingston). 

Norfolk Island had fertile land but was remote from Sydney. Food was however often scarce and pilfering of food was the major offence in the settlement. King had taken a convict woman and together they had the first child on Norfolk Island (naming him Norfolk).  It was common for Officers to take convict women as wives, so children became an important part of the Island community.

Phillip appointed Major Ross to replace King as Lieutenant Governer of Norfolk Island.  Major Ralph Clark was appointed to be in command.  Captain Hunter sailed the "Sirius" and "Supply" to Norfolk Island, leaving Sydney on March 5th, 1790, arriving on March 13th.  However, after unloading the people, the "Sirius" on March 19th was caught by the wind and went aground.  The immediate loss was the supplies that were thrown overboard in an attempt to save the ship, however eventually the "Sirius" was wrecked.  Given this bad start Ross and Clarke introduced martial law to protect the meagre supplies, and eventually managed to work together to establish a viable settlement.

1791 and 1792 were tough times on Norfolk Island, and life was especially harsh for the convicts.

John Easty, a Private Marine wrote in his diary:

The convicts had not had a pound of flour for nearly six months. The Island which was reckoned the most flourishing of any Island in the world, turns out to a poor miserable place and all manner of cruelties and oppression used by the governor, flogging and beating the people to death.  That is better for the poor unhappy creatures to be hanged almost than to come under the command of such tyrants and the Governor behaves more like a mad man than a man trusted with the government of an Island, belonging to Great Britain. 

In these early days, the people nearly starved, however the meagre food supply was supplemented by a good supply of fish and the "Bird of Providence" collected on Bill Hill (Bill Hill Mutton Bird). Over 160,000 birds were killed for food over a 10-year period.  The catching of birds for food presented one of Australia’s first environmental issues, whether to clear the trees for farming land, or leave the trees so the birds would nest and provide a sustainable emergency food supply.  The argument to leave some of the trees was the winner.

Beginning with Indian Bengal ewes and one African Cape ram, the Norfolk Island flock of sheep had grown to 1131 by 1805.   The sheep were more suited to meat than wool, and food was the main priority in these early days.  Some of these sheep were shipped with the settlers to Van Diemens Land, and by 1820 the flock in Tasmania had grown to 200,000, and these sheep provided the beginnings for the sheep industry of Victoria, South Australia, and Western Australia.

The transfer of people from Norfolk Island to the Derwent settlement reduced the population of the Island by 80%.

Norfolk Island was abandoned in February 1814 until the second wave of convict settlement.
Altogether there were three waves of settlement on Norfolk Island, the second wave being a serious convict settlement for second offenders in 1822, and the third wave were the settlers from Pitcairn Island.
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Current day remnants of colonial buildings on Norfolk Island
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John and Hannah Beresford
Along with George Wood and Mary Oakley (who I discuss shortly), John and Hannah Beresford are the earliest and most significant of my colonial Australian predecessors; they are my four times great grandparents. 

John Beresford

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	16 Dec 1753
	

	Place of Birth
	Ticknall, Derbyshire, England
	

	Father
	John Beresford
	

	Mother
	Anne Beresford (nee Holland)
	

	Spouse
	Hannah
	

	Date of Marriage
	1787
	

	Place of Marriage
	Alton, Staffordshire, England
	

	Children
	Joseph b.1789 d.1862
	

	
	Mary b.1790 d.1867
	

	
	Dorothy (Dolly) b.1793 d.1883
	

	
	Esther b.1794 d.1837
	

	
	Susannah b.1795 d.1813
	

	
	Joshua b.1797 d.1813
	

	Place of Arrival in Australia
	Port Jackson
	

	Date of Arrival in Australia
	26 Jan 1788
	

	Vessel
	Prince of Wales
	

	Primary Place of Residence
	Norfolk Island, Hobart
	

	Occupation
	Marine, farmer
	

	Date of Death
	28 Sep 1821
	

	Place of Death
	Glenorchy, Tasmania
	

	Place of Burial
	
	



Hannah Beresford

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	17 May 1751
	

	Place of Birth
	Cauldon, Staffordshire, England
	

	Father (and Maiden Name)
	Thomas Ritcliff
	

	Mother
	Hannah Ritcliff (nee Byot)
	

	Spouse
	John
	

	Date of Marriage
	1787
	

	Place of Marriage
	Alton, Staffordshire, England
	

	Children
	Joseph b.1789 d.1862
	

	
	Mary b.1790 d.1867
	

	
	Dorothy (Dolly) b.1793 d.1883
	

	
	Esther b.1794 d.1837
	

	
	Susannah b.1795 d.1813
	

	
	Joshua b.1797 d.1813
	

	Widowed
	1821
	

	Place of Arrival in Australia
	Port Jackson
	

	Date of Arrival in Australia
	26 Jan 1788
	

	Vessel
	Prince of Wales
	

	Primary Place of Residence
	Norfolk Island, Hobart
	

	Occupation
	Housewife/mother
	

	Date of Death
	4 Dec 1842
	

	Place of Death
	Hobart, Tasmania
	

	Place of Burial
	
	



Narrative and Recorded Information
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Depiction of a typical First Fleet Marine private 

The following description of the Beresford’s background and colonial experience is a continuation of the narrative provided by the author of the aforementioned description of the journey of the First Fleet[footnoteRef:10]: [10:  http://www.hosken.net/John%20Beresford%201753.htm] 

John Beresford
John Beresford who came to Australia with the 1st Fleet was born in Ticknall, Derby England in 1753.  Ticknall is a small village around 15 km south of Derby (between Swadlincote and Melbourne), and has preserved its country atmosphere because of the nearby Calke Abbey estate, which is a National Trust Property built in 1701.
One of John Beresford’s early ancestors was John of Beresford who was born around 1087 and maintained the manor of Beresford near the Dove River, which now divides the counties of Staffordshire and Derbyshire in England. There is a Beresford Family Society, and it is not difficult to trace the family history back to Lawrence Berisford who was Christened in 1547.  Variations in the spelling of Beresford have included: Berisford, Berisforde, Barrisford, Bannisford.
At the age of 23, John Beresford married Hannah Ritcliff at Alton, Stafford, England.  John was a breeches maker.  In 1787 John Beresford signed up for a three-year contract to be a Marine Private in the 41st (Portsmouth) Company for a tour of duty in the proposed new colony to be established in New Holland (Australia).
Hannah Beresford (nee Ritcliff)
Hannah Ritcliff ……. (more to come).   
1787: Bound for Botany Bay
John and Hannah Beresford sailed from England bound for Botany Bay on the "Prince of Wales", one of the ships of the First Fleet under the command of Captain Arthur Phillip RN.  John belonged to the group Marines headed by Marine Captain Watkin Tench.  Tench had just completed service in the American Revolutionary war and was also on a three-year contract. After completing his contract in Australia, Tench returned to England and wrote two of the most popular and sensitive books about the voyage of the First Fleet to Australia, and the early days of settlement in the new colony. 
John and Hannah Beresford were never to see England again, initially helping to establish the settlement at Sydney Cove and surrounds, and on completion of his contract as a Marine they became farmers on Norfolk Island, before spending their later years in Van Diemens Land (Tasmania). Their final resting place is at St Davids in Hobart. 
The unofficial records of Watkin Tench and others who were Marine colleagues of John Beresford, describe the cruelty and corruption that existed in the early days of new colony.
1788 to 1791: Life at Sydney Cove
John and Hannah Beresford disembarked and helped establish the settlement at Sydney Cove.  They had their first child Joseph, born 14 June 1789 at Sydney Cove.  The second child, Mary was born on 8 September 1790. It is likely that John Beresford was in the Marine detachment that went with Tench to capture some aborigines who had killed a convict (as depicted in a Watling painting).
(more to come)
October 1791: The Beresfords Settle on Norfolk Island
The Beresfords decided to become settlers.  On 17August 1791John Beresford was given Land Grant #4 and later #59 on Norfolk Island, an area of around 60 acres (24 ha).    A list of Norfolk Island settlers in May 1792 shows 111 settlers occupied 4139 acres of land (45% of the islands land).
On Monday, October 24th, 1791, John Beresford was discharged from the Marines, and together with his wife and two children on 26th October sailed to Norfolk Island to become early free settlers. The underlying rationale for the settlement of Norfolk Island and Van Diemens Land was to supply food and other items needed by the Sydney settlement and concern that the French might settle in these parts.
John and Hannah Beresford became good settlers, and after the initial difficulties of clearing land, they expanded their land holding by trading.  Their children Joseph and Mary were born at the Sydney Cove settlement. They had a further three daughters on Norfolk Island: Dorothy (Dolly) in 1793, Esther in 1794, and Sarah in 1799.
By 1807, John Beresford had 42.5 acres of cleared land, a further 36.75 acres uncleared, Mary had 17.5 acres of cleared land, and Joseph had 80 acres uncleared.  The family therefore held a total of 176.75 acres, which was second only to George Guest in terms of size and productivity. The cleared land was used for cropping, while the uncleared land was used for grazing of animals.  John Beresford had a bull, three cows and 50 hogs.  Documents signed by John Beresford for the sale of produce, showed his signature as a cross, indicating he was illiterate. 
When the Beresford family left Norfolk Island for Van Diemens Land in 1808, there was a valuation of 80 pounds on the buildings left behind.  This included a house (30 x 12ft) shingled, boarded and floored, a boarded and floored barn (22 x 14 ft), and eight outhouses.
1808 Bound for Van Diemens Land
By 1803 it was clear that Norfolk Island was too costly to maintain because of its distance from Sydney, and this factor, coupled with fear that the French would claim Van Diemens Land (Tasmania) resulted in plans to shift the population from Norfolk Island to the Derwent.  There were five embarkations to transfer people from Norfolk Island to the Derwent in Van Diemens Land beginning in November 1807 and concluding with the fifth departure on 3 September 1808.  John Beresford and his family were among the 255 passengers aboard the City of Edinburgh for the final embarkation bound for the Derwent. The passenger list included:
#61 John Beresford and #62 Hannah Beresford. Children #63 Dorothy (Dolly) Beresford, #64 Sarah Beresford
#65 Joseph Beresford and #66 Mary Ann Leviston (wife).  Joseph was now around 19 years.
#67 Mary Beresford. Around 18 years
#191 Robert Kingston and # 192 Esther Beresford (his soon to be wife). Ester was around 14 years.
Other passengers of interest were:
#151 George Oakley
#252 Michael Purdon.  Michael later married Mary Beresford
John Beresford had arrived as a Marine on the First Fleet, and his position as a Marine, coupled with his success as a farmer gave him high status on Norfolk Island.   John Beresford was reluctant to leave Norfolk Island to pioneer a new settlement on the Derwent in Van Diemen's Land. The pioneering work in establishing the Norfolk Island settlement had taken its toll, and John Beresford was now 55 years old. 
On arrival in Hobart Town the union between Robert Kingston and Esther Beresford was formalised at St Davids Church, Robert Kingston must have been at least 35 years old, while Esther Beresford was a young girl of around 14.  At this time there were 17 men for every woman in the settlement.  
The arrival of the Norfolk Island population in Van Diemens Land had a huge impact, because at this stage Hobart was struggling to produce enough food or housing for the people who had already settled.  The NSW Governor had promised considerable help to enable the Norfolk Islanders to relocate in Tasmania, however it was not forthcoming, partly because at this time the NSW Corps deposed of Captain Bligh.  In 1809, John Beresford, and 17 other Norfolk Islanders signed a petition of support for Bligh and given this was contrary to the direction of Lieutenant Governer Collins of the Derwent administration, it did not help their cause.  James Belbin the leading dissenter received 50 of the 500 lashes ordered and was also jailed.     
Both the Beresford and Kingston families were granted land in the Glenorchy area near Hobart town, #27 Joseph Beresford 140 acres, #28 John Beresford 150 acres, #25 Robert Kingston 55 acres.  Robert Beams, husband of Susannah Beresford, obtained land grant #46 of 60 acres at Norfolk Plains.  Food was in extremely short supply, with many people surviving on bush foods. Escaped convicts began to roam the bush and prey on settlers.
In the early days of the Hobart settlement everyone wanted to be rich, so bushrangers and corruption were rife. By 1821 there were 7185 people living in Tasmania.
John Beresford died on 28 September 1821, aged 68 and was buried at St Davids, Hobart. He left his widow, five children and 16 grandchildren.
In April 1823, the Hobart Gazette reported the following incident:
"An attack on Joseph Berrisford (sic) his Wife and Mother, when their bullock cart was upset, and Joseph's leg was broken.  A man came out of the bush, and "After beating the poor old women in a most inhuman manner, robbed her of some dollars".
Esther Beresford and her husband Robert Kingston eventually settled on a land grant in the Longford-Perth area near Launceston, where many of the Norfolk Islanders were opening up new land for farming. Robert Kingston died at Launceston, Tasmania in 1825, believed to be killed by aboriginals.
Hannah lived until 80 years and died 4 December 1842 in Hobart.
The Berefords and Undine House
The following information was researched by another relative of John Beresford named Maureen Robinson in 2005 and was presented in an article in the First Fleet journal Folio in December 2011[footnoteRef:11]: [11:  https://firstfleetfellowship.org.au/marines/john-hannah-beresford/] 

In December 2004, my husband Peter and I were very fortunate to be able to travel to Tasmania and stay in a bed and breakfast accommodation called Undine Colonial Accommodation.  This is just out of Hobart in the suburb of Glenorchy.
The right side of Undine, which appears to be the single storey, had been built about 1817 by my ancestors John and Hannah Beresford.  The property was originally known as Rosetta Cottage but was converted by the Golding family into Undine Hotel in the late 1880’s or early 1890’s.  It was around this time that the multi-story left side of the building was added.
John Beresford (Barrisford) was a Marine Private, 41st (Portsmouth) Company and a breeches maker by original trade.  He travelled with his wife Hannah to NSW on the First Fleet, on board the Prince of Wales.  Both John and Hannah (nee Ritcliff) had been born in England and had married in Stafford England in 1776.
When the Beresfords arrived at Port Jackson, John was aged about 35 and Hannah about 26.  John and Hannah eventually had five children and I am descended from their daughter Dorothy[footnoteRef:12], who was their third child, born on Norfolk Island in 1793. [12:  The same lineage as my connection to the Beresfords] 

John Beresford was discharged from the Marines in October 1791 and the family decided to settle, leaving for Norfolk Island by the Atlantic in October 1791.  John received a grant of 60 acres (Lot No.4) at Cascade Stream, Phillipsburg.  By October 1793 he had cultivated 11 of the 59 ploughable acres and had been selling meat and grain to stores.  By June 1799 all their five children had been born.  By 1805 Beresford was a prosperous first-class settler, holding 110 acres.  He was one the largest and most successful landowners on the island.
It was then decided to abandon Norfolk Island and attempt to transfer the settlers to Van Diemen’s Land (now Tasmania).  In 1804 Governor King recommended that the Berefords be allowed to remain on the Island on account of the large family and successful farming business.  But by 1807, tempted by the attractive terms of settlement, the family decided to embark for the Derwent.  The Beresford family arrived by the City of Edinburgh in Hobart on 2 October 1808.
Within only five months, in April 1809 John was holding 121 acres at Glenorchy.  He was one of the few from the area who signed the address of support from the settlers at the Derwent to Governor William Bligh in that year.
It was a difficult start for many of the settlers, and not all government promises were kept.  Those who took up the land promised were not all happy with how the transition from Norfolk Island to the Derwent was organised.  John Beresford was one of the many settlers who made an impassioned plea to Governor Lachlan Macquarie in 1811 to right the perceived wrongs.  The letters give the indication that John Beresford was unable to write himself, which would explain the variable spellings of his name. (In some early records their name is given as Barrisford, Berrisford or Berisford, but the later records specify Beresford).
By 1813 things must have improved as in that year John, his son Joseph and other family members were granted adjoining land in the Glenorchy district by Governor Macquarie.  This is the land on which John built the large house that would become Undine.
John Beresford died on 28 September 1821; his burial was registered at St David’s Hobart on the 30th, age given as 68, leaving his widow, five children and 16 grandchildren.  It is assumed he is buried in the grounds of St David’s church, which now forms St David’s park in Hobart.  Hannah lived on until 4 December 1842, when she died in Hobart at 80 years of age, with cause of death ‘old age’.
It was an amazing experience to walk through the old house.  From the front it appears single storey but was in fact built over three levels, with the land at the back sloping to the Derwent River.  We were fortunate that the current owners allowed us to have a good look around the older section, including the hidden staircase to the upper floor.  We also saw their own private apartment in the oldest part of the house, with the stone walls and large fireplace with the cooking irons still in place.  The building is still extremely solid and in beautiful condition, so we can expect and hope that it will remain standing for many more years to come.
Address by Settlers to Governor Bligh 
The Derwent, 21st May 1809:
May it please your Excellency,
We, a part of the unfortunate settlers late of Norfolk Island, imprest with a due sence of our duty and earnest to step forward at this momentious period, big with danger and difficulty, whilst the wavering mind fluctuates between hope and fear, we most humbly beg leave to express those sentiments of loyalty which are inherent in our bosoms by firmly declaring our adherence to your Excell’y as the true and only representative of our august Sovereign in these his colonys, and our determined abhorence of those measures which have been taken by a set of disloyal and unprincipled men, who in the most daring manner have subverted your Government, prevented those salutary effects which are convinced would have resulted there from, involving the innocent with the guilty, and by specious illegal acts, drawing aside the ignorant and unwary, and, that the enormity of their crimes may be obscured, introducing anarchy and confusion.
These disloyal, base, and unwarrantable proceedings we most solemnly deprecate, sincerely lamenting from our hearts that men whom His majesty had so highly honour’d should go so far forget their duty in overturning that Government they were bound to support, and we beg leave to assure your Excell’y of our resolution to adhere to our loyalty and duty (in any and every pretext to mislead us whatever) to our most gracious Sovereign, and to your Excell’y as his worthy representative, not doubting but that you will utlimately triumph over all your enemies of every description, and will be received on your return to your native land with that honour and distinction with which His Majesty is always pleased to reward the brave and the meritorious. May your Excellency enjoy every blessing that the Almighty is pleased to bestow, and may your amiable daughter find that consolation in her present afflictions which must evidently result from parently kindness and filial duty, – which is the sincere and earnest wish of your obedient and devoted servants to command.
For what they, the men in high places, the governors of the colonies, the civil and the military officers, the chaplains, the magestrates, all those charged with the high responsibility of truly and impartially administering justice for the punishment of wickedness and vice, and for the maintenance of tru religion and virtue, had to contend with was that here in New South Wales and Van Diemen’s Land, human depravity had been alarmingly increased by the presence of convicts, ex-convicts and their descendants.
THOS. RESTELL CROWDER                  JOHN HALL
JAMES BELBIN                                        GEORGE BROWN
JAMES DODDING                                    W’M SHARDLEY
JOHN BERRESFORD                              RICH’D PHILLIMORE
THO’S O’BRIEN                                       THOMAS PRIEST
W’M HALEY                                              W’M BELLAMY
THOMAS FRANCIS                                 JNO. MAUL
JOSEPH HALL                                         THO’S GUY
WILLIAM MITCHELL                                MICH’L LEE
A Family Incident
A news item in the Hobart Town Gazette of April 1823 reported an attack on Joseph Barrisford with his wife and mother, when their bullock cart was upset, and Joseph’s leg broken.  A man came out of the bush, and after beating the poor old woman in a most inhuman manner, robbed her of some dollars.  Hannah was probably living with her son at this time.  She died on 4 December 1842 at Hobart, age given as 80.
Sydney Gazette, 22 May 1823 which took the episode from the Hobart Town Gazette:
One day in April of 1823, when a Mr and Mrs Berrisford were riding in a bullock cart from Hobart Town to their home, one of the bullocks took fright, upset the cart, and threw them on to the road.  While Mr Berrisford was lying unconscious an absconder rushed out of the bush, beat Mrs Berrisford most cruelly, robbed her, and disappeared again into the bush.  To the reading public in Sydney and Hobart Town that was not just another example of human depravity, or the hardness of men’s hearts.  This was a fair example of human baseness in a convict-dominated society.
[bookmark: _Toc88252534]First Fleet Meets Second Fleet
George Wood and Mary Oakley
George Wood and Mary Oakley feature alongside the Beresfords as the earliest of my Australian colonial antecedents. George arrived as a convict in the First Fleet and Mary arrived two years later as convict in the Second Fleet. They too, are my four times great grandparents.

George Wood

	Item 
	Details
	Citation

	Date of Birth
	25 Sep 1763
	

	Place of Birth
	London
	

	Father
	William Wood
	

	Mother
	Elizabeth Wood (nee West)
	

	Spouse
	Mary Oakley
	[footnoteRef:13] [13:  Smee, Craig Births and Baptisms, Marriages and de facto Relationships, Deaths and Burials NSW 1788-1800 (Dickson, 2015)
] 


	Date of Marriage
	Recorded as “de facto”
	

	Place of Marriage
	Norfolk Island
	

	Children
	George Oakley b.1791 d.1843
	

	
	Isabella b.1791 d1828
	

	
	Mary b.1796 d.?
	

	Place of Arrival in Australia
	Port Jackson
	

	Date of Arrival in Australia
	26 Jan 1788
	

	Vessel
	Alexander
	

	Primary Place of Residence
	Norfolk Island
	

	Occupation
	Convict, labourer
	

	Date of Death
	Apr 1796
	

	Place of Death
	Norfolk Island
	

	Place of Burial
	Norfolk Island
	



Mary Oakley

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	27 May 1770
	

	Place of Birth
	London
	

	Father
	Details not recorded
	

	Mother
	Mary Oakley (nee Thominson)
	

	Spouse
	George Wood
	See footnote 12

	Date of Marriage
	Recorded as “de facto”
	

	Place of Marriage
	Norfolk Island
	

	Children
	George Oakley b.1791 d.1843
	

	
	Isabella Wood b.1791 d.1828
	

	
	Mary Wood b.1796 d.?
	

	Place of Arrival in Australia
	Sydney Cove
	

	Date of Arrival in Australia
	6 Jun 1790
	

	Vessel
	Lady Juliana
	

	Primary Place of Residence
	London, Norfolk Island
	

	Occupation
	Convict, housemaid, mother
	

	Date of Death
	27 Sep 1796
	

	Place of Death
	Norfolk Island
	

	Place of Burial
	Norfolk Island
	



Narrative and Recorded Information

George was born in London on September 25th, 1763. His parents were William Wood and Elizabeth West. George had a sister and a half-brother. Little is known about how the Wood family lived but it can be assumed they were a poor working-class family that like most of the population in 18th Century London, struggled to survive. On October 10th 1784, George was arrested and tried at the Old Bailey on the following charge:

Feloniously assaulting Robert Currie and William Bunkin on the 8th of October, in the King's highway, called the River of Thames, one Robert Currie , and putting them in fear and taking from their person and against their will, four trunks covered with leather, value 10 s. four dozen of shirts, value 10 l. six other shirts, value 12 s. three coats, value 20 s. eight dimity waistcoats, value 4 l. four pair of nankeen breeches, value 20 s. three pair of silk breeches, value 20 s. three pair of silk stockings, value 20 s. eighteen pair of cotton stockings, value 20 s. one pair of boots, value 5 s. six pair of thread stockings, value 6 s. eighteen pair of cotton trowsers, value 30 s. 
  
George was found guilty and sentenced to seven years imprisonment. The first three years of his sentence were served aboard a prison hulk on the Thames. He was then transported to Australia one of the convicts on the First Fleet, aboard the Alexander. The Alexander sailed in the company of several other ships of First Fleet including the Prince of Wales of which the Beresfords were passengers (see John Beresford above for a description of the sea journey). 

As a member of the First Fleet, George Wood was at the vanguard of European settlement in Australia. He spent nearly two years labouring to build the new settlements at Port Jackson and surrounding areas. George suffered some brutal treatment at the hands of his guardians and had occasional interaction with the indigenous population. Early in 1790 he was among a group of convicts transferred to Norfolk Island to bolster the struggling outpost that had been established there shortly after the First Fleet arrived in Sydney (the history and circumstances of Norfolk Island were described earlier). Around this time vessels of the Second Fleet arrived in New South Wales. 
In circumstances that are not clear, George formed a relationship with a Second Fleet female convict named Mary Oakley (see below). Mary had a child shortly after her arrival on Norfolk Island, of which George Wood was clearly not the father. Nevertheless, it seems George embraced Mary’s child (also named George) as his own, and over the next six years they had another two children together. 
As a convict, George worked as virtual slave labour on Norfolk Island until he earned his Ticket of Leave in 1792 and himself was allotted 12 acres of his own land to farm. Apparently, this was not a particularly successful undertaking for George as the records show that he eventually gave up his allotment and worked for others as a labourer. 
Mary Oakley was born in London on May 27th, 1770. Her mother was Mary Thominson Oakley who was born in Lincolnshire in 1745, but details of her father have not been identified. Mary had several siblings. Little is known about how the Oakley family lived but it can be assumed they were a poor working-class family that like most of the population in 18th Century London, struggled to survive. Mary’s circumstances are seemingly validated by the fact that on she was arrested and tried in the Old Bailey on December 10th, 1788, on a charge of grand larceny for stealing a piece of gold coin worth 10 shillings 6 pence. She was found guilty and sentenced to transportation to the penal colony of New South Wales for a period of seven years. Mary, along with 150 other mostly female convicts, departed for Australia aboard the Second Fleet vessel, Lady Juliana in June 1789 arriving in Port Jackson on June 3rd, 1790. The year-long journey included extended stopovers in Tenerife, Rio de Janerio and Cape Town. As discussed briefly below, the Lady Juliana was described as a floating brothel. The following is a synopsis of the journey made by the crew and inmates aboard the Second Fleet vessel, Lady Juliana from a book written by Sian Rees called The Floating Brothel[footnoteRef:14]: [14:  The Floating Brothel: The Extraordinary True Story of Female Convicts Bound for Botany Bay (Rees, 2001)] 


Englishwomen convicted of crimes in the late 1700’s were sent to overcrowded and understaffed gaols. The courts, in an effort to control the population in the gaols, decided to send particular criminals to lands far away. The Lady Julian[footnoteRef:15] filled her hold with female convicts and made a year-long journey from England to Sydney Cove in Australia’s New South Wales. [15:  In the book, Rees uses the name Lady Julian rather than Lady Juliana because one of the key characters referred to in the story uses this title in his diary] 


Many convict ships in this period were nothing more than corpse transports. It was common for prisoners to be put below deck and ignored. If they died along the journey, their bodies were tossed overboard. Captain and crew valued their food stocks more than the human life they carried to far away destinations. What makes the Lady Julian so unique, is that apparently the captain and crew had respect for human life. Some of the crew took “wives.” A few female convicts caught the interest of a crew member and were allowed to live with in a cabin instead of the hold. These few individuals were given better treatment than the rest of the prisoners, but none were treated too unfairly.

Documentation from this time is scarce. Captain and first mate journals are sparse on personal information, but Rees presents the most plausible details for what happened to the women on this ship. Other ships described in The Floating Brothel, usually because they crossed paths with Lady Julian, include Prince of Wales, HMS Guardian, Mercury, Lady Shore, and probably the most recognizable ship, the HMS Bounty. A bit of the history behind Captain Bligh and the mutiny aboard his ship took place within a year of the first sailing of Lady Julian. Lieutenant Thomas Edgar was the government agent aboard the Lady Julian. His post before this was as an officer under Captain James Cook.

Rees details the "crimes" that the woman convicts were accused of. The one of most attention is the story of Sarah Whitelam. Seventeen at the time of her conviction, she was falsely accused of borrowing a friend’s hairbrush without permission, sentenced to seven years’ transportation, and sent to Australia. She bore a son to the purser of Lady Julian. 

Life on board the Lady Julian was not a picnic, but it was not a complete brothel, either. The women (whose ages ranged from the early teens to late sixties), and the men they encountered on ship and at various ports, took advantage of the possibilities presented to them. 
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George and Dolly Oakley
George Oakley

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	14 Aug 1791
	[footnoteRef:16] [16:  Smee, Craig Born in the English Colony of NSW 1788-1800 (Dickson, 2009)] 


	Place of Birth
	Norfolk Island
	

	Father
	George Wood
	

	Mother
	Mary Oakley
	

	Spouse
	Dolly
	

	Date of Marriage
	7 Nov 1808
	[footnoteRef:17] [17:  https://librariestas.ent.sirsidynix.net.au/client/en_AU/names/search/results?qu=George&qu=Oakley&qf=NI_INDEX%09Record+type%09Marriages%09Marriages] 


	Place of Marriage
	Hobart
	

	Children
	John b.1810 d.1833
	

	
	Isabella b.1811 d.1885
	

	
	George b.1813 d.1833
	

	
	Joseph b.1815 d.1877
	

	
	Mary b.1816 d.1850
	

	
	William b.1816 d.1818
	

	
	William b.1818 d.1896
	

	
	Martin b.1820 d.?
	

	
	Edward b.1822 d.?
	

	
	Hannah b.1824 d.1891
	

	
	Samuel b.1826 d.1844
	

	
	Dorothy b.1829 d.1902
	

	
	David b.1830 d.1911
	

	
	Lydia b.1831 d.1902
	

	
	Elizabeth b.1834 d.1875
	

	
	Mary b.1838 d.? (to Mary Travil)
	

	
	Maria b.1840 d.1862 (to Mary Travil)
	

	
	Emily b.1841 d.? (to Mary Travil)
	

	Widower
	14 Jan 1836
	

	New Partner
	Mary Travil
	

	Primary Place of Residence
	Norfolk Island, Hobart
	[footnoteRef:18] [18: Arrived in Hobart on 2 Oct 1808 https://librariestas.ent.sirsidynix.net.au/client/en_AU/names/search/results?qu=George&qu=Oakley] 


	Occupation
	Farmer
	[footnoteRef:19] [19:  https://librariestas.ent.sirsidynix.net.au/client/en_AU/names/search/results?qu=George&qu=Oakley&qf=NI_INDEX%09Record+type%09Deaths%09Deaths] 


	Date of Death
	2 Nov 1843
	

	Place of Death
	Hobart
	

	Place of Burial
	Hobart
	



Dorothy (Dolly) Oakley

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	1792
	See footnote 15

	Place of Birth
	Philpsburgh, Norfolk Island
	

	Father (and maiden name)
	John Beresford
	

	Mother
	Hanah Beresford (nee Ratliff)
	

	Spouse
	George
	

	Date of Marriage
	7 Nov 1808
	See footnote 16

	Place of Marriage
	Hobart
	

	Children
	John b.1810 d.1833
	

	
	Isabella b.1811 d.1885
	

	
	George b.1813 d.1833
	

	
	Joseph b.1815 d.1877
	

	
	Mary b.1816 d.1850
	

	
	William b.1816 d.1818
	

	
	William b.1818 d.1896
	

	
	Martin b.1820 d.?
	

	
	Edward b.1822 d.?
	

	
	Hannah b.1824 d.1891
	

	
	Samuel b.1826 d.1844
	

	
	Dorothy b.1829 d.1902
	

	
	David b.1830 d.1911
	

	
	Lydia b.1831 d.1902
	

	
	Elizabeth b.1834 d.1875
	

	Primary Place of Residence
	Norfolk Island, Hobart
	See footnote 17

	Occupation
	Domestic
	

	Date of Death
	14 Jan 1836
	

	Place of Death
	Hobart
	

	Place of Burial
	Hobart
	



Narrative and Recorded Information

William Sharples and Emma Groom
William Butterworth Sharples

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	1780
	

	Place of Birth
	Manchester, England
	

	Father
	
	

	Mother
	
	

	Spouse
	Emma Groom
	

	Date of Marriage
	Not recorded
	

	Place of Marriage
	Hobart
	

	Children
	Francis (Henry) Groom b.1819 d.1885
	

	
	Frances Groom b.1823 d.1827
	

	Widower
	1828
	

	Place of Arrival in Australia
	Sydney
	

	Date of Arrival in Australia
	30 Jan 1816
	

	Vessel
	Ocean
	

	Primary Place of Residence
	Manchester, Hobart
	

	Occupation
	Convict
	

	Date of Death
	1832
	

	Place of Death
	Hobart
	

	Place of Burial
	
	



Emma Groom

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	Mar 1795
	

	Place of Birth
	London
	

	Father (and maiden name)
	John Groom
	

	Mother
	Mary Groom (nee Grishwood)
	

	Spouse
	William Sharples
	

	Date of Marriage
	Not recorded
	

	Place of Marriage
	Hobart
	

	Children
	Francis (Henry) Groom b.1819 d.1885
	

	
	Frances Groom b.1823 d.1827
	

	Place of Arrival in Australia
	Sydney/Hobart
	[footnoteRef:20] [20:  https://itsfilemaker4.its.utas.edu.au/fmi/webd/Female_Convicts_in_VDL_database] 


	Date of Arrival in Australia
	14 Jan 1818/20 Feb 1818
	

	Vessel
	Friendship/Duke of Wellington
	

	Primary Place of Residence
	London, Hobart
	

	Occupation
	Convict, servant, mother
	

	Date of Death
	2 Feb 1828
	

	Place of Death
	Hobart
	

	Place of Burial
	
	



Narrative and Recorded Information

The following information is extracted from an entry about Emma Groom and William Sharples in a journal called Bond of Friendship[footnoteRef:21]: [21:  https://fretwelliana.files.wordpress.com/2019/03/profile-groom-emma-minimum.pdf] 


Emma Groom 

Date of Trial: 16 April 1817
Where Tried: Middlesex Gaol
Crime: Delivery Larceny from a person
Sentence: 7 years
Est YOB: 1796
Stated Age on Arrival: 23
Surgeon’s Remarks: A designing blasphemous wretch and prostitute
Assigned NSW or VDL: VDL

Trial. Two of the witnesses at the 16 April 1817 trial claimed that Emma Groom was known to them, suggesting that she had already established something of a reputation for herself. Indeed Emma Groom, 21, had appeared only a few months before at the Old Bailey charged, together with one Ann Smith age 24, with stealing from the person of George Hawkins ten shillings and sixpence on 30 December 1816.1 The pair was tried on 15 January 1817 but luckily for them the verdict was ‘Not Guilty’.2 However, the Remarks column in the Prison Register recording this outcome carries the notation ‘In Newgate before’. Emma Groom was an ‘old hand’!3 Less than a month after her ‘let off’ Emma had found another victim, and was once again arrested, charged, and, on 16 April, back in court. This time she was not so lucky – perhaps Mr. McGilvray was more convincing than Mr. Hawkins. 

(732) DUNCAN M’GILVRAY. I am a tailor, and live at Berwick-street, Soho. On the 9th of February, as I was going home, the prisoner accosted me in Oxford-street; she asked me for some drink, and to go home with her. Wishing to get rid of her, I said I had no money, and it was too late. She pressed me very much, and took hold of my arm. I walked up Wells-street and Castle-street, into Adam and Eve-court, where she said her house was. We got into the passage, and, all of a sudden, she left me, saying, “stop a minute.” After waiting about ten minutes, I began to suspect her, and found she had taken a 5l. note out of my left-hand breeches pocket. I ran into Oxford-street, but could not find her. I knew the number and date of the note, and stopped it at the Bank the next day. On the 7th of March it was brought into the Bank. I am sure the prisoner is the woman. I was not intoxicated. 

Cross-examined by I. BARRY. I was quite sober. I described her to the watchman. 

WILLIAM KING. I am a pawnbroker. On the 10th of February, about the middle of the day, the prisoner came and redeemed some things at my shop, and gave me a 5l. note. I am sure she is the woman - she was a customer of mine. 

WILLIAM CAVE. I am a watchman. Mr. M’Gilvray gave me a description of the prisoner – I knew her, and in a few days I found her out.
 
SAMUEL PYALL. I am a constable. I produce the note. Mr. M’GILVRAY. That is the note.

WILLIAM KING. That is the note I took from the prisoner. Prisoner’s Defence. I never saw him. 
GUILTY – Aged 22. Transported for Seven Years. 

So, Emma Groom was briefly returned to Newgate, no longer as a prisoner but now as a convict.4 She was removed to the Friendship at Deptford on 5 June.5 Having survived the voyage, she arrived at Port Jackson where she was mustered before being sent on to Van Diemen’s Land. She was listed as Number 11 on the list of female convicts who, on 30 January, were embarked on the Duke of Wellington, about to begin the next phase of her life, furnished only with a less than impressive reference from Surgeon Cosgreave.6 

Listed as a ticket of leave holder for the 1820 muster, for the 1821 and 1823 musters we find Emma listed as a servant of/living with a William Sharples. William was the imputed father of the two children who were included in the 1823 listing.7 The elder of the two children was Francis Henry Groom, baptised at Hobart on 16 August 1819.8  A baptism for the second child, a daughter, has not been found but as will be noted, she was born about 1823. It is possible, but again no baptism has been found, that Emma Groom had a third child, if the Mary, the subject of the following 1827 burial record was her’s.9 

By 1820 Emma Groom had been issued with a ticket of leave, and in April 1824 she gained her certificate of freedom, as publicised in the Hobart Town Gazette.10 

The conduct sheet for Emma only contains two incidents – for both of which she was brought before the Bench. On 1 January 1820 she was charged with having stolen wearing apparel from the dwelling house of Mary Ann Turvey, but was acquitted. Just over six years later she was suspected of embezzlement, but she was discharged as no prosecutor fronted up.11 
Emma was herself a victim of crime with a break-in at her dwelling house for which the perpetrator was found guilty and severely punished.12 

She was also abused by one Paul Peers, husband of Friendship woman Maria Carter. On 12 October 1826 he was ordered to find sureties to keep the peace towards Emma Groom for three months.13 

Not registered in the conduct record, but reported in September 1827 in the Hobart Town Gazette, a Mr. Botheroyd and a Mrs. Sharpless were indicted for having allowed (invited?) men to play cards and drink at their respective houses on a Sunday. The account concluded with the hope that these two harbourers of misguided men ‘will see the necessity of betaking themselves to some honest and reputable means of obtaining a livelihood, of which this infant colony presents so many’. I am not sure that Emma Groom had many options of earning a living.14 

But these minor infringements were trifling compared with a crime which was committed in July 1827. A crime which would have been devastating for Emma Groom (and her son) and which captured the attention and imagination of the inhabitants of Hobart Town for many months. With scant regard for due process of law, and at the risk of prejudicing the case, the Colonial Times sensationally published a news item on 6 July under the heading ‘A Monster’. 
A wretch in human shape, named William Fowler (commonly known by the name of Champion), a prisoner, lately an inmate of the Barracks, is now confined in a solitary cell in the Gaol, heavily ironed, and chained to the ground, on the following dreadful circumstances. On Tuesday week last, a little girl, not more than four years of age, daughter of a Mrs. Sharpless, in Goulburn-street, while playing with two little boys (one her brother), was taken away by a man .... Upon enquiry, it was discovered, that he had been absent from his gang the preceding day from twelve o’clock until six. Added to this blood was found of his clothes!!! which concurrent testimonies, fully confirmed the supposition of his having ill-treated and murdered the poor little innocent, leaving very little doubt of his guilt ... As may be supposed, this case has excited considerable sensation. 

Every exertion has been made by Mr. Lascelles, the Police Magistrate, to discover the body, but without success – We are in possession of facts, which the importance of the case prevent our giving publicity to at present. 15 

A week later, presumably having been warned about its provocative tone, the Colonial Times asserted: 

We last week mentioned the mysterious disappearance of an infant, little more than four years of age, daughter of a bricklayer, named Sharpless, residing at the upper end of Goulburn-street. We also mentioned, that a man named Fowler, commonly called Champion, was in custody, on suspicion of having taken the child away, and that the body had not been found. The sensation which this extraordinary transaction has occasioned has been very great; and suspicions of a most horrid nature have attached to the motives of Fowler, in the minds of the Public generally. In most cases of a serious nature, when the life of an individual stands in jeopardy, we have always observed it as a rule, to say nothing likely to prejudice the minds of the Public against the prisoner; - we have even concealed, in some instances, facts, which have transpired at the Police-office, until the criminals have been tried, lest any unguarded observations of ours might be injurious to the accused. But in this case we felt it our duty, not less as men, than as Journalists, to lay before the Public every fact which has transpired. The case is one of such a peculiar nature, so revolting to the feelings of a man, that we cannot conceal anything – although we disclaim any wish to bias the public mind for or against the man Fowler. He is charged by the Coroner with the crime of wilful murder of a subject of our Sovereign Lord the King; but he is yet to pass through two ordeals, before he can be pronounced guilty.16 

The Hobart Town Gazette of 14 July published the most detailed account of the Coronial Inquiry:
On Tuesday Morning, as Arthur Hughes, a watchman at the Factory, was loading on Stringy Bark hill, about a mile out of town, his wheel-barrow with fire-wood, his eye caught the body of the little child Emma Groom, which had been missing in so mysterious a manner since that day fortnight, lying on its back upon the grass. He had been culling wood for above an hour within a few yards of the spot before he observed it. He immediately informed the Police and the corpse was removed on a litter to the house of its mother. Mr. Lascelles the Police Magistrate and several other gentlemen rode out to the spot. The child’s brother, about 8 years of age, stated that a little before dark on the Tuesday afternoon on which it was first missed, he, his sister and a little boy named William Cummings or Waters, were accosted by a short thick man with a kangaroo skin cap, yellow trowsers and a grey jacket, who desired them to help him to drive home some sheep and he would give them a penny each. He took them within 500 yards of the spot where the body of the child was found and giving the two boys a penny each, ordered them to stop while he went with the little girl in his arms to fetch the sheep. On its becoming dark, and they not returning, the boy called aloud for his sister, when the man came down with a stick in his hand, threatening to beat them if they did not go home. They, according returned and gave information of the circumstances to the mother and the Police, but first, as if directed by an all-seeing Providence, the brother plucked a sprig from a honeysuckle tree that he might recollect the place. And at a turn of the road, placed a piece of bark in the cleft of a wattle tree. Both these marks were shown by him on Tuesday, and on being asked the direction which the man took in carrying off his sister, he pointed towards the spot where the body was found by Hughes. On the evening of the inquest at the Castle Inn, in Harrington-street, each boy pointed out William Fowler, from a room full of prisoners and others, as the man who carried off the child, and they had done the same the week before at the Penitentiary from among the whole inmates of that Barrack. Fowler’s cap was also placed with a number of others on a table, and each boy being separately asked if he knew any of them, pointed it out. The mother, to the discredit of humanity, we are ashamed to say it, was in such a state of intoxication as to be unable to give her evidence at the inquisition. The Surgeons distinctly proved that the nature of the violence which the little innocent had suffered was such, as of itself to have occasioned its death. The body lay on the back, clothed as during life; the eyes were open, and owing probably to the coolness of the weather and the late rains, no part had undergone decomposition. The new penny piece which had been given in was found lying under the left hand. The inquest lasted from three till nine o’clock on Tuesday evening. The Coroner, Mr. Lascelles, very clearly pointed out the duty of the jury. Verdict: Emma Groom was wilfully murdered by William Fowler.17 

The case against William Fowler was heard on 31 July as recorded by the Colonial Times. 
On Tuesday, William Fowler, (the monster of whom so much has been recently said in our paper) was tried for committing the rape on the infant Fanny Sharpless; and acquitted ...the prisoner was remanded, on a charge of murdering the said infant.18 

A month later the same paper demanded to know why ‘the man Fowler or Champion has not yet been brought to trial for the alleged murder of the Sharpless’s little girl’.19 It was not until February the following year that the second trial was conducted. 

February 1, William Fowler, who had been acquitted for assaulting the female child, Emma Groom, daughter of Mrs. Sharpless, on a hill in the vicinity of Hobart Town, after a protracted trial of nearly three days, was found Guilty of murdering the little innocent.20 William Fowler was executed ‘for the murder of Francis Groom aged five years’ on 29 February 1828 and buried the same day.21 

If the mother of the murdered child had gained some satisfaction from the guilty verdict, the same cannot be said for the execution. Emma Groom was buried on 11 February, just a couple of weeks before Fowler. Her ‘Quality or Profession’ was dismally described as ‘Poor Woman.22 
Throughout the reporting of the murder the name of the victim was variously given as Emma Groom, Francis Groom, Frances Groom and Fanny Sharpless. It was as Francis Groom that she had been buried on 13 July 1827.23 

William Sharples

It is questionable as to how much support Emma Groom could have relied upon from William Butterworth Sharples over the eight years they were in some form of relationship. About thirteen years her senior, William Sharples from Manchester, and a bricklayer by trade, had been tried, pleaded guilty, and sentenced to fourteen years transportation at the Lancaster Assizes on 25 March 1815 for possessing forged notes at Blackburn. He had been tried and acquitted of a similar offence at Middleton in 1813. After the 1815 trial he had spent time on the hulk Captivity, before being shipped across the world on the convict ship Ocean, which arrived at Sydney on 30 January 1816. In 1817 he was listed as a Government labourer at Sydney but by the end of the year he had taken leave of Sydney. In 1820 and 1822 he was listed as being in the Government employ. For the 1823 and 1826 Convict Muster he was listed as being an invalid, but with no indication as to how and where he had become so.24 

Unlike Emma Groom, William Sharples(s) boasted a comprehensive conduct sheet, the first item explaining how and when he had arrived in Van Diemen’s Land. He was one of the unnamed persons who had stowed away on the Chapman which, unfortunately for William, was forced to call into Hobart for repairs.25 The absconders probably had hopes of escaping much further than Hobart as the Chapman’s eventual destination was England. 

From the transcript of his conduct sheet we can see that William was constantly in trouble, and fell well short of being a supportive partner and model father figure.26 His offences included Aiding and assisting Bushrangers with Gun Powder &c, Disorderly at Church, Neglect of duty
Drunk at Sunday Muster, Drunk and disorderly at Muster and Church, Felony, and Being out after hours between 12 and 1 o’clock at night for which the punshiments included 25 to 50 lashes, night-time confinement, gaol gang, extra labour and fines.
 
But despite his poor record, he was granted his certificate of freedom in September 1829.27 

And he continued to drink to excess. It was in October 1830 that he met his end: 

ACCIDENT – On Monday last, a man named SHARPLESS, a bricklayer, very generally known to the inhabitants of Hobart Town was accidentally drowned while bathing at Kangaroo Point. On Thursday the 7th instant, a Coroner’s Inquest was held before Frederick Roper, Esq., Coroner, at the Golden Fleece public-house at Kangaroo-point, on the body of William Sharpless, who it appeared in evidence, on the 4th instant, about 2 o’clock in the day, being in a state of intoxication, went into the River Derwent to bathe, and was accidentally drowned.28 
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Henry and Hannah Groom
(Francis) Henry Groom

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	28 Jul 1819
	

	Place of Birth
	Hobart
	

	Father
	William Sharples
	

	Mother
	Emma Groom
	

	Spouse
	Hannah
	

	Date of Marriage
	27 Jul 1842
	

	Place of Marriage
	Newtown, Hobart
	

	Children
	Emma b.1843 d.1883
	

	
	Louisa b.1845 d.?
	

	
	Margaret b.1847 d.1902
	

	
	Benjamin b.1848 d.1849
	

	
	Henry b.1849 d.1912
	

	
	Elizabeth b.1851 d.1883
	

	
	Lydia b.1853 d.1883
	

	
	Charles b.1855 d.1885
	

	
	George b.1857 d.?
	

	
	Everett b.1859 d.1859
	

	
	Herbert b.1860 d.1875
	

	
	Isabella b.1861 d.1870
	

	
	Valintine b.1864 d.1897
	

	Primary Place of Residence
	Hobart, Collingwood
	

	Occupation
	Stonemason
	

	Date of Death
	27 Feb 1885
	

	Place of Death
	Collingwood, Victoria
	

	Place of Burial
	Boroondara General Cemetery Kew
	



Hannah Groom

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	24 Oct 1824
	

	Place of Birth
	Hobart
	

	Father (and maiden name)
	George Oakley
	

	Mother
	Dolly Oakley (nee Beresford)
	

	Spouse
	Henry Groom
	

	Date of Marriage
	27 Jul 1842
	

	Place of Marriage
	Newtown, Hobart
	

	Children
	Emma b.1843 d.1883
	

	
	Louisa b.1845 d.?
	

	
	Margaret b.1847 d.1902
	

	
	Benjamin b.1848 d.1849
	

	
	Henry b.1849 d.1912
	

	
	Elizabeth b.1851 d.1883
	

	
	Lydia b.1853 d.1883
	

	
	Charles b.1855 d.1885
	

	
	George b.1857 d.?
	

	
	Everett b.1859 d.1859
	

	
	Herbert b.1860 d.1875
	

	
	Isabella b.1861 d.1870
	

	
	Valintine b.1864 d.1897
	

	Widowed
	1885
	

	Primary Place of Residence
	Hobart, Collingwood
	

	Occupation
	Domestic
	

	Date of Death
	28 Sep 1891
	

	Place of Death
	Collingwood, Victoria
	

	Place of Burial
	Boroondara General Cemetery Kew
	



Narrative and Recorded Information

Also included in the extract from the journal called Bond of Friendship regarding Emma Groom and William Sharples was the following information about their surviving son, Henry (Francis) Groom and his eventual wife, Hannah Oakley:
The birthplace nor the parents of Emma Groom have not been established, but we do know the parentage and place of birth of her only surviving child – Henry Francis Groom.29 Again, calling into question William Sharples’ parenting competence, within days of Emma Groom’s death young Henry, then aged 8 years six months, was placed in the Queens Orphan School on 14 July 1828. He was discharged on 7 February 1836 at the age of sixteen. It is likely that he was apprenticed to a builder or stone-mason on his release from the Orphanage. On 27 July 1842 Henry Groom, stated aged twenty-one (but actually nearer twenty-three) and a stonemason, married seventeen year old Hannah Oakley at Hobart.30 
Hannah had been born on 24 October 1824 and baptised at Hobart on 17 October 1827, the daughter of George Oakley and Dorothy Barrisford, who were married on 7 November 1808, also at Hobart.31 
Three daughters were born in Hobart to Henry and Hannah - Emma Ann, Louisa, and Margaret - after which, in the late 1840s, the family moved to the Collingwood area in Melbourne, where another nine children were born, most of whom survived to adulthood.32 Henry’s move to Melbourne was very timely. Melbourne had experienced economic depression in the early 1840s but by 1843 there was an upturn, reflected in the resumption of both land sales and mass immigration which, in turn, generated a building boom – private and civic – and a demand for municipal infrastructure - roads, drains and footpaths. Both as a stonemason and a quarryman, Henry Groom was much in demand and he became a successful business man, and even had a road - Groom Street in Collingwood - named in his honour.33 
In connection with his business interests, Henry Groom was the prime mover in the establishment of The Quarryman’s Benefit Society, and was elected its first President at the inaugural meeting, at the “Labor in Vain” hotel, Brunswick Street, on 19 May 1857.34 Henry also took an interest in civic affairs. For a number of years he represented the Fitzroy Ward on the City Council, his services in which role were acknowledged by a testimonial dinner attended by numerous municipal dignitaries, including the Right Worshipful Mayor of Melbourne. TheChairman, in presenting the testimonial, said that the citizens of the Fitzroy Ward had appreciated the ability, perseverance and industry with which Henry had fulfilled his duties. In reply, Henry said he could not but be proud that his ‘humble exertions had met with such a flattering acknowledgment’ and that ‘he was only a working man, earning his living by the sweat of his brow’.35 
Henry Groom died on 27 February 1885 in Hoddle Street, Collingwood. He was buried at the Boroondara General Cemetery, Kew. His mother’s name Emma was recorded in the death registration.36 
Hannah Groom died six years later, on 28 September 1891, at her residence, 56 Sydney Street, Collingwood, aged 67 years.37 She was interred in the same grave as her late husband – C/E C 1169.38 
NOTES
29 Some Ancestry Online Family Trees have John Groom and Mary Grishwood as Emma’s parents e.g. https://www.ancestry.co.uk/family-tree/person/tree/35182010/person/29127026781/facts, and there is a record of Banns (Groom/Gristwood) being called at Pinner, Harrow, on 16, 23, and 30 March 1795 – Ancestry, London, England, Church of England Marriages and Banns, 1754-1930. However, I have not yet located any baptism record in the name of Emma Groom. Of course, she may have been baptised with a different name. The search continues.
30 TAHO, Hobart marriages 1842, RGD37/1/2 no 1706.
31 TAHO, Hobart baptisms 1837, RGD32/1/1 no 2340; TAHO, Hobart Marriages, Marriages, Hobart, 1808, RGD36/1/1 no 33. There are various spellings for the surname Barrisford. It was as ‘Beresford’ that Dorothy’s parents, First Fleeters John and Hannah, transferred, reluctantly, to Van Diemen’s Land when Norfolk Island was abandoned as a settlement in 1808 - http://www.hosken.net/John%20Beresford%201753.htm. George Oakley had been born at Norfolk Island, but was orphaned there and came to Van Diemen’s Land in 1807 – Liz McCoy, Rootsweb, AUS-CONVICTS List, 3 Dec 2010.
32 Ancestry, All Australia, Birth Index 1788-1922 and Ancestry Australia Death Index, 1787-1985.
33 Streets of Collingwood, http://collingwoodhs.org.au/wp-content/uploads/Streets-of-Collingwood.pdf.
34 The Age, 20 May 1857, p.4.
35 The Argus, 5 Apr 1856, p.4.
36 Victoria Births Deaths Marriages (VIC BDM), Death registration 1885/1018.
37 The Age, 30 Sep 1891, p.1.
38 Boroondara General Cemetery, Find a Grave, http://www.kewcemetery.com.au/search/FindGrave.php. 
More information about Henry Groom

According to an entry on the Friends of the Orphans website, Henry Groom was committed the Queens Orphan School in Hobart on July 14th, 1828 aged eight and a half years old[footnoteRef:22]. There is no explanation of the reason Henry found himself as an orphan given that although his mother Emma, had died five months earlier, his father, William Sharples was still alive at the time of his committal. It is assumed that Henry’s reprobate father could not care for him and so forfeited guardianship of the child to the orphanage; a wise decision given that four years later William Sharples is reported to have drowned in the Derwent River while heavily intoxicated. Henry Groom remained a resident of the Queens Orphan School until February 7th, 1831.  [22:  https://www.orphanschool.org.au/showorphan.php?orphan_ID=2246] 


There is a process that allows present day researchers to “claim ownership” of historical orphans such as Henry Groom. The extract from the Friends of the Orphans website referred to above includes the following information provided by a descendant of Henry Groom, named Rod Groom (Rod and I do not know each other but we share a Great Grandfather and as such we are second cousins):

Henry Francis Groom was born in Hobart Town, VDL. on the 28th July, 1819. His mother was Emma Groom born in 1795 possibly in Middlesex, in 1817 she was tried at the Old Bailey and found guilty of theft and sentenced to 7 years transportation to VDL. On the 14th January, 1818 she arrived in New South Wales on board the" Friendship". On 20th February 1818 Emma arrived in Hobart on board the "Duke of Wellington". During the following year Emma was listed on a convict muster record as being a servant to William Sharples. On 11th February 1828 Emma died just 7 months after the abduction, rape and murder of her daughter Emma Francis Groom. According to Queens Orphanage records Henry's father was William Sharples, who appears to be William Butterworth Sharples who was born in about 1780 in Lancaster, Lancashire, England. On April 1855 Sharples was convicted at the Lancaster Lent Assizes of forging banknotes at Blackburn, Lancashire. and sentenced to 14 years transportation to VDL. arriving in New South Wales in January 1816 on board the "Ocean" later that month arriving in Hobart on board the "Chapman" he was later listed as an invalid in convict muster records. Following the death of his mother, Henry was placed in Queens Orphanage, Hobart, where he remained for 8 years until he was 16 years of age. His life until his marriage on 27th July 1842 to Hannah Oakley remains unknown, however his marriage records show that he could write and was a stone mason by trade. In about 1846 Henry and Hanna moved to Collingwood an inner-city part of Melbourne, Victoria, with their first 2 Children they would later have 10 more children, in the Collingwood area. One of them Henry Martin Groom 1849-1912 was my great grandfather. Henry Francis was a quarryman and became a successful businessman, and landowner during the early years of Collingwood. In 1855 living in Abbotsford, he was a City of Melbourne Councillor. (ref. City of Yarra Heritage Review. July 1998.)  Henry Francis Groom died on the 27th of February 1885 in Hoddle Street Collingwood, and was buried at Boroondara, Kew, Victoria. Through my branch of the family Henry Francis Groom's descendants now span 6 generations from an extremely unlikely beginning. On behalf of our Groom family, I now claim him as our Orphan.


[bookmark: _Toc88252538]The Growing Colonies
[bookmark: _Toc88252539]All Roads (and sea-routes) Lead to Victoria
Jack and Sarah Weston
John (Jack) Henry Weston

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	3 Sep 1812
	

	Place of Birth
	Lyndhurst, Hampshire, England
	

	Father
	Henry Weston
	

	Mother
	Maria Weston (nee Longman)
	

	Spouse
	Sarah
	

	Date of Marriage
	1863
	

	Place of Marriage
	Victoria
	

	Children
	John (Sherwood) b.1859 d.1917 (stepson)
	

	
	James b.1861 d.1939
	

	
	George b.1864 d.1926
	

	
	Charlotte b.1867 d1907
	

	Place of Arrival in Australia*
	Sydney
	

	Date of Arrival in Australia*
	1 Apr 1839
	

	Vessel*
	Argyle
	

	Primary Place of Residence
	Omeo, Victoria
	

	Occupation
	Explorer, stockman, publican
	

	Date of Death
	28 Sep 1868
	

	Place of Death
	Omeo, Victoria
	

	Place of Burial
	Omeo
	



Sarah Weston

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	25 Oct 1844
	

	Place of Birth
	Girvan, Ayrshire, Scotland
	

	Father (and maiden name)
	James McCoy
	

	Mother
	Charlotte McCoy (nee Dowie)
	

	Spouse
	George
	

	Date of Marriage
	1863
	

	Place of Marriage
	Victoria
	

	Children
	John (Sherwood) b.1859 d.1917
	

	
	James b.1861 d.1939
	

	
	George b.1864 d.1926
	

	
	Charlotte b.1867 d1907
	

	
	Agnes b.1870 d.1946 (father not recorded)
	

	
	Christopher Roth b? d.?
	

	
	Alexander Roth b? d.?
	

	
	Ubonus Roth b? d.?
	

	Widowed*
	1868
	

	New Partner*
	Christian Roth (married 1871)
	

	Place of Arrival in Australia*
	Hobart
	

	Date of Arrival in Australia*
	14 Oct 1855
	

	Vessel*
	Conway
	

	Primary Place of Residence
	Omeo
	

	Occupation
	Housewife/mother
	

	Date of Death
	25 May 1922
	

	Place of Death
	Ensay, Victoria
	

	Place of Burial
	Omeo
	



Narrative and Recorded Information

The following information was compiled through research undertaken by my third cousin, Nina Craven (Jack Weston is our mutual great great grandfather) and published as an essay in 2017 and later posted on the McCoy Family blog in 2020[footnoteRef:23]: [23:  https://mccoidblog.wordpress.com/2020/08/01/john-weston-and-sarah-mccoy/
] 


John (Jack) Weston was born in1812 in Lyndhurst, Hampshire, the eldest of Henry (Harry) Weston and Maria Longman’s six children. His parents had married in 1811 at the nearby village of Minstead, deep within the New Forest. It appears that the Longman family extend back several centuries in the New Forest, engaged in traditional practices such as charcoal burning and coppicing. His father, Harry Weston, is variously recorded as a saddler, yeoman and farmer. Harry owned land for which he paid rates to the Church called “Black Acre”.  He also rented land for cultivation and owned a cottage with land. His saddlery, with adjoining land, still stands in the main street of Lyndhurst. Harry and Maria had six other children, all born in Lyndhurst, James in 1814, Matilda in 1817, Ann Elizabeth in 1821, Elizabeth in 1822, Sophia in 1826, and Emma in 1832.

Jack Weston arrived in New South Wales on the “Argyle,” as a Bounty Immigrant[footnoteRef:24][footnoteRef:25] on 1 April 1839.  He was described as in “very poor” health, 25 years (This was not his correct age; he possibly reduced his age as he would have been considered too old for the Bounty scheme), a Protestant and his occupation as “agriculturalist.” We don’t know why John Weston had left a relatively prosperous life in England to try his luck in New South Wales. However, John’s brother, James was already living in NSW, having been transported as a convict. James was sentenced to seven years transportation in October 1832 at Southampton Assizes (Hampshire) for stealing two silver spoons from his uncle, J Weston, a collector of excise. He arrived in Sydney Cove on 5 August 1832 on the “Lady Harewood.” For several years James was allocated to landowners in the Newcastle area, at Port Stephens and Dungog, employed as a stockman before obtaining his Ticket of Leave in 1841. Sadly, if John came to NSW to be with his brother, the reunion was short-lived as James re-offended and was tried at Maitland NSW in Dec 1839 for stealing two cattle. He was sentenced to 10 years and sent to Norfolk Island and later to Tasmania. After offending again in 1872 James was sent to the notorious Post Arthur prison where it is presumed, he died. [24:  Another program which ran from 1835 to 1841 was the bounty reward system. “Bounty immigrants” were selected by colonists who then paid for their passage. When the immigrant arrived, a colonist would employ the immigrant and the employer would then be reimbursed by the government for all or part of the cost of passage.
]  [25:  https://www.familysearch.org/ark:/61903/1:1:FL2H-V2H] 


Sarah McCoy was born on 25 October 1844 in Girvan, Scotland, the eldest daughter of James McCoid and Charlotte Dowie. James McCoid was born in Ireland [endnoteRef:1] in 1817 the son of James and Sarah McCoid. Charlotte Dowie was born in Girvan, Scotland the daughter of John and Mary Dowie (nee Thomson).  Her siblings were Elizabeth (born Girvan 1846, later Mrs John Fregon), Alexander (born Girvan 1849), Charlotte (born Girvan 1851, later Mrs Souter), Mary (born Girvan 1853; died on ship to Australia), James (born Girvan 1855), William (born Brighton TAS 1857), Robert (born Tarraville 1860) and Mary (born Tarraville 1863)).  [1:  1851 Census of Scotland
] 

Father, James was a cotton hand loom weaver, a home-based occupation that was replaced by factories during the industrial revolution. Charlotte is listed on the 1851 census as a hand embroiderer. The McCoy family’s emigration was sponsored by one of the emigration societies set up to assist people who were losing their livelihood to emigrate to America, Canada and Australia. The family left Scotland and travelled to Liverpool where they boarded the “Conway” arriving in Tasmania on 14 October 1855.  After about two years in Tasmania they moved to Victoria and settled at Tarraville.  James McCoy was a contractor, and employed three men repairing roads between Bairnsdale and Omeo. On 15 June 1864 he had a fatal heart attack whilst working on the road and “died within five minutes.” James is buried at the cemetery at Tarraville and has a fine stone marking his grave. Charlotte later married a Robert Hewitt but the marriage was unsuccessful and she left him after a number of years to return to live with her adult children at Ensay. 
Jack and Sarah. Little else is known about Jack Weston’s life from 1839 to 1863 until his marriage at Omeo to Sarah McCoy on 1 February 1863. We do not know where he lived, worked, or anything about his life at all! Their marriage certificate is interesting because of the inaccurate information they both supplied. Sarah listed her age as 21 years (she was 18 years) and that she had been born in Edinburgh (she was born in Girvan).  Jack listed his age as 38 years (he was 50 years old) and his place of birth as Liverpool, England not Lyndhurst, Hampshire.  Both listed their parents correctly.  The inaccuracies were, possibly to hide the fact that Sarah was underage, and her parents’ permission had not been granted. Also, possibly to hide a large age difference between the bride and groom. Jack gave his correct place of birth (Lyndhurst Hampshire) on his daughter, Charlotte’s birth registration. At the time of her marriage to John Weston, Sarah already had a child, John, whose father was a Frederick Sherwood. There is a newspaper report of October 1861 where Sarah sued Sherwood at Alberton for maintenance of the child. This child, John, was known by the surname Weston.

It is interesting that Jack stated he was a Catholic at his marriage to Charlotte at Omeo. On his arrival in NSW as bounty immigrant he was reported as being a Protestant. Jack may have become a Catholic after he left Hampshire i.e. perhaps he worked for Irish Catholics on his arrival in NSW. However, I think it most likely that the couple sought the first minister travelling the circuit through Omeo (there were no resident ministers for many years in the Omeo area) and it happened to be a Catholic priest.  Rather than wait a month or two until the next Protestant minister arrived Jack said he was a Catholic. All of the Weston children were Protestants and Jack is buried in the Anglican section of the Omeo cemetery. Also, his family in the New Forest were closely associated with the Anglican Church over several generations. 
Other than the births of their children, George, James, and Charlotte, we have little other information on the Weston family until Jack’s death by drowning on 23 September 1868 at Omeo. It appears from the inquest record that Jack was struggling to control his horse, and packhorse, when his stirrup broke, and he was thrown into the Cobungra River at Jack’s Crossing near the Blue Duck Inn where he drowned in the swiftly flowing stream or died from hypothermia in the cold water.

Family lore says that Jack Weston was one of the earliest people into Omeo, arriving in the area with an early explorer. When his daughter, Charlotte, died in 1907 the North Eastern Ensign reported that she was “a native of Omeo and daughter of the late JH Weston one of the explorers of the Upper Murray.. There was also a report in the Benalla Standard on 4 Oct 1907 where Charlotte Rebbechi is described as the daughter of the late JH Weston and Mrs Roth of Ensay. She was a native of Omeo, her father being one of the McFarlane and Prendergast party who were the pioneers of the Omeo plains and Benambra stations. 
A local landmark, “Jack’s Crossing,” near the Blue Duck Inn at Omeo, is “named after Jack Weston, an employee of William Jack, who drowned fording the river.
The Gippsland Times on 3 October 1868 reported Jack Weston’s death and funeral: 
A magisterial enquiry was held by Thomas Lewis, Esq., J.P., on Monday, the 28th September, at the Reunion Hotel, Livingstone Creek, Omeo, touching the death of John Henry Weston, better known as "Omeo Jack." It appeared from the evidence that the deceased left the Mount Wills Station, of which he was the overseer, on Wednesday the 23rd, to come into the Livingstone township. To do this he had to cross two rivers, the Bundara and the Cobungara, which were then in full flood. He was last seen making down the Cobungara for the crossing place. The next day a digger's wife, on the look out for her husband's horses, saw two horses loose on the banks of at the Cobungara; one was a riding horse with the bridle broken and the off stirrup gone, and though his skin was dry, water was dripping from a valise which was strapped on the saddle, the other was a pack horse. On nearer view she recognised them as station horses, and being unable to catch them, hastened back to her husband. The alarm was given and the police sent for, and they searched the river for two days in vain   and could see nothing of the body though they could track where the horses entered   the river on the side next Mount Wills, and  came out again about 50 yards lower down on the same side. On Sunday, a party of diggers, among whom were some Canadians, started for the scene of the disaster with the   requisite appliances to make a raft, from   which the river was carefully sounded, and   after two or three hours work the body was found caught in the head of a tree which was under water, and with the arms clasped round two of the limbs of the tree. Except for a slight scratch on the face, there were no marks on the body, and the few articles he had in his pocket on leaving home were found intact. Under these circumstances an opinion was recorded by the magistrate in the usual form, that the deceased was accidentally drowned, and his remains were attended to the grave the next day by the largest concourse of persons seen at a funeral in Omeo for a long time, for the deceased   was an old resident in the district, and though neither great nor learned, was much respected.
On his death certificate Sarah estimated Jack’s time in Australia as 31 years - 10 years in New South Wales and 21 years in Victoria.  His occupation was listed as the Overseer of Mt Wills Station, Omeo. At her marriage to Phillip Rebbechi in 1888 Charlotte Weston listed her father’s occupation as a Squatter.
Contact with Jack’s family in England continued after his death as Sarah Weston applied for probate in the UK so Jack must have had substantial land or money in England for Sarah to bother with the legal costs involved.
About two years after Jack’s death Sarah Weston gave birth to a daughter Agnes (father unknown). In 1871 Sarah married Christian Roth, a farmer in the Ensay area. With Roth she had several children – Christian born 1872, Alexander born 1874, Robert born1876 and Urbanus born 1877. At the time of her death on 26 May 1922 Sarah was living with her son, Alexander Roth, a bachelor, who served in France during WW1. Sadly, Alexander died shortly after the death of his mother.
As well as farming Sarah ran a pub in the Omeo area. Two of Sarah’s sons, George and John Weston also had pubs at Double Bridges, Tongio and Buchan.  In “Time to Remember” Fairweather says “there is no record of when the Tongio hotel was built but the earliest licensee I have been able to trace was Jack Weston who was granted a licence on 17 November 1884. ”A reference on the internet states “the Berambra Hotel…was purchased by George Weston on 22 August 1901.  George Weston had left the district in 1897, he was the son of John Weston and Sarah nee McCoy. The Westons and the McCoys were well respected pioneers of the region and both families had interests in hotels throughout the region. George had previously operated several himself, including Double Bridges and the Buchan Hotel and it prospered as a result.”

The extended McCoy family were entrepreneurial. Sarah’s brother, Alex McCoy was granted several grazing leases in the Omeo area including “Granite Flat” and another brother, James McCoy, was on the board of the Ensay Flour Mill. R and J McCoy had an interest in the “Comrade” mine at Blueys Creek and WJ McCoy was part owner of the “Grand United” mine at Riley’s Creek which was a sandstone reef that yielded 24ozs (of gold) from 16 tons. As the result of farming and mining some of the McCoy family appear to have accumulated considerable wealth. In 1932 Sarah’s sister, Mary McCoy left 40,000 pounds (about three million dollars by today’s standard) to the Home Mission Committee of the Presbyterian Church. At that time, it was the largest individual bequest to a church in Victoria. 
As an added note, Jack and Sarah had a grandson named Norman ‘Douglas’ Weston (also known as “Omeo”), who served in WW1. After surviving the Gallipoli campaign, Omeo was badly wounded in the face at Pozieres trying to throw a Mill’s bomb (an early hand grenade). He was nominated for a Victoria Cross for his bravery but was instead awarded the Distinguished Conduct Medal and the Russian Cross of St George[footnoteRef:26]. “Omeo” Weston is mentioned in Les Carlyon’s book, “The Great War.” [26:  Refer to Australian War Memorial records for a more detailed account] 


James and Charlotte McCoy
James McCoy

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	13 May 1819
	

	Place of Birth
	Ireland
	

	Father
	James McCoy
	

	Mother
	Sarah McCoy
	

	Spouse
	Charlotte
	

	Date of Marriage
	3 Oct 1843
	

	Place of Marriage
	Girvan
	

	Children
	Sarah b.1844 d.1922
	

	
	Thomas b.1844 d.?
	

	
	Elizabeth b.1846 d.1927
	

	
	Alexander b.1849 d.1923
	

	
	Charlotte b.1851 d.1918
	

	
	Mary b.1853 d.1855
	

	
	James b.1855 d.1919
	

	
	Samuel b.1856 d.?
	

	
	Margret b.1857 d.?
	

	
	Robert b.1860 d.1924
	

	
	Mary b.1863 d1932
	

	
	Martha b.1869 d.?
	

	Place of Arrival in Australia
	Hobart
	

	Date of Arrival in Australia
	14 Oct 1855
	

	Vessel
	Conway
	

	Primary Place of Residence
	Omeo, Victoria
	

	Occupation
	
	

	Date of Death
	15 Jun 1864
	

	Place of Death
	Woodside, Victoria
	

	Place of Burial
	Omeo Cemetery
	

	Other*
	Family name also known as McCoid
	



Charlotte McCoy

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	10 Mar 1824
	

	Place of Birth
	Girvan, Ayrshire, Scotland
	

	Father (and maiden name)
	John Dowie
	

	Mother
	Mary Dowie (nee Thomson)
	

	Spouse
	
	

	Date of Marriage
	3 Oct 1843
	

	Place of Marriage
	Girvan
	

	Children
	Sarah b.1844 d.1922
	

	
	Thomas b.1844 d.?
	

	
	Elizabeth b.1846 d.1927
	

	
	Alexander b.1849 d.1923
	

	
	Charlotte b.1851 d.1918
	

	
	Mary b.1853 d.1855
	

	
	James b.1855 d.1919
	

	
	Samuel b.1856 d.?
	

	
	Margret b.1857 d.?
	

	
	Robert b.1860 d.1924
	

	
	Mary b.1863 d1932
	

	
	Martha b.1869 d.?
	

	Widowed
	1864
	

	New Partner
	Robert Hewitt (but relationship did not last)
	

	Place of Arrival in Australia
	Hobart
	

	Date of Arrival in Australia
	14 Oct 1855
	

	Vessel*
	Conway
	

	Primary Place of Residence
	Omeo, Victoria
	

	Occupation
	Housewife/mother
	

	Date of Death
	24 Dec 1904
	

	Place of Death
	Swifts Creek, Victoria
	

	Place of Burial
	Omeo Cemetery
	



Narrative and Recorded Information

Of the few historical anecdotes passed on to me by my mother was the following brief account of the background of James and Charlotte McCoy (also known as McCoid). It appears that this information was compiled in relation to a McCoid/McCoy family reunion in Bairnsdale, Victoria in 1982[footnoteRef:27]: [27:  There have been several McCoid/McCoy family reunions held in the East Gippsland since 1982 (mainly around Omeo) and this has given rise to a well subscribed following of the descendants James and Charlotte. There is even a dedicated online blog that provides a forum for relatives and others to post anecdotes and stories of the McCoy family history https://mccoidblog.wordpress.com] 


The name McCoy is the Gaelic form of McKay. The clan tartan is “McKay Blue”. James McCoy was born on May 13th, 1819 at Girvan in Ayshire, Scotland. Charllotte Dowie was born on March 10th, 1824 also in Girvan. They were married at the parish church of Girvan on October 3rd, 1843 in a ceremony performed by Reverend Peter McMinter. James, Charlotte and their six children arrived at Port Albert in south-eastern Victory in 1858 after two years in Tasmania. Eventually the family moved to the Omeo. James died at Woodside on June 15th, 1864. Charlotte died at Swifts Creek on December 24th, 1904. They are both buried at Omeo Cemetery. 

The following information is extracted from a post on the McCoy family blog[footnoteRef:28]: [28:  https://mccoidblog.wordpress.com/tag/charlotte-dowie-mccoid/] 


The McCoy family of James McCoid 35, Charlotte McCoid 32, Sarah 12, Elizabeth 10, Alexander 8, Charlotte 5, Mary 2.5 (died at sea) and James one-month sailed to Australia aboard the Conway, a clipper built in 1851. The Conway was a 1,168 ton ship with a length of approximately 56.1m, and a beam of 11m. It had three masts, and a wooden hull with three decks. It had three classes of travel - steerage, intermediate and cabin class -  and carried 296 passengers. It departed from Liverpool on July 12, 1855 and arrived in Hobart on October 14, 1855 after a voyage of 93 days at sea.

We know the McCoid family left Girvan. We know they sailed from Liverpool. What we don’t know is, how did they get from the home they were leaving, to the port of departure? The following is an attempt to show some light on the first steps in their long great adventure.
In early July of 1855, in the crisp early morning of a Scottish summer, James and Charlotte McCoid and their young family of five children, stepped on to Dalrymple Street Girvan, and closed the door behind them for the last time.

It followed a day of packing, re-packing, sorting and checking their luggage, checking their travel papers, counting the cash that would be needed along the way, tending to the whims and needs of the children, and finally, perhaps, sitting down to a last evening meal with friends and loved ones. Furniture and surplus items had been given away or sold, and finally they were ready to set off. 

For the children, it was no doubt a time of great excitement, but for James and Charlotte, that last kiss, last hug, last handshake, those last glances, would have been a time of high emotion, perhaps concealed, but nevertheless difficult and somewhat heart-wrenching. As adults, they undoubtably would have known that this, in reality, was a final farewell, a final good-bye.

But they were not alone in their undertaking. In the 1850s 90,000 Scots migrated, far higher than other British or Irish populations at the time. The Gold Rush of the 1850s provided a strong impetus, as did the Lowland Clearances, the Highland Potato Famine and Highland Clearances of the mid-19th century.

Also as a result of the Irish Potato Famine (1845 – 1852), the population of Scotland had increased dramatically, putting great pressure on the economy. It was exacerbated by the decline of the kelp-burning industry, the failure of fisheries, and the clearing of subsistence-farming crofts for sheep farming. 

This was the Victorian era, an era of vast social, economic, and industrial change driven by the invention of the steam engine. Girvan, in the west, had become a centre for the spinning and weaving of cotton, home to up to 2000 weavers but it was not immune to the changes that were taking place. Small local craft shops and cottage industries gradually were replaced by large factories and towns and cities became manufacturing centres. Girvan was no exception.

All these factors were resulting in a downward pressure on the working class, with bleak work prospects and looming poverty ever present, including James and Charlotte who were weavers. Despite the changes and opportunities offered by industrialisation, for the poor it was a never-ending day-by-day struggle to simply exist. Poverty was their constant companion.

Any distant shimmer of light was a beacon of hope for a better life, and emigration was the brightest. Emigration, both assisted, and unassisted, had been taking place for some time, and articles describing opportunities for a better life in Australia and America were continually being published in newspapers of the day.

It was a subject widely talked about and debated, and almost everyone, including James and Charlotte, knew someone who had migrated. The thoughts of a better life, the opportunity to become a landowner rather than a tenant, to start or buy a business, to raise a family in a less harsh climate with total freedom, must surely have been to the forefront in thoughts and discussions.

However, for James and Charlotte, any decision to emigrate depended on money and it wasn’t until 1855 that the Tasmanian government approved the emigration of 12 families. At that point they may have been almost destitute according to newspapers at the time.
Edward and Anne Kilpatrick 
Edward Kilpatrick

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	1823
	

	Place of Birth
	Armagh, Ireland
	

	Father
	Edward Kilpatrick
	

	Mother
	Anne Kilpatrick (nee McLean)
	

	Spouse
	Anne
	

	Date of Marriage
	
	

	Place of Marriage
	
	

	Children
	James b.1842 d.1918
	

	
	Edward John b.1845 d.1918
	

	
	Mary b.1845 d.1918
	

	
	Anne b.1846 d.1924
	

	
	Isabella b.1851 d.?
	

	
	William b.1851 d.1920
	

	
	John b.1856 d.1910
	

	
	Edward McLean b.1861 d.1920
	

	
	Emily b.1865 d.1886
	

	Place of Arrival in Australia
	Sydney
	

	Date of Arrival in Australia
	18 Sep 1841
	

	Vessel
	
	

	Primary Place of Residence
	
	

	Occupation
	Labourer
	

	Date of Death
	21 May 1893
	

	Place of Death
	Alexandra, Victoria
	

	Place of Burial
	
	



Anne Mary Kilpatrick

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	
	

	Place of Birth
	Ireland
	

	Father (and maiden name)
	(nee McLean)
	

	Mother
	
	

	Spouse
	Edward
	

	Date of Marriage
	
	

	Place of Marriage
	
	

	Children
	James b.1842 d.1918
	

	
	Edward John b.1845 d.1918
	

	
	Mary b.1845 d.1918
	

	
	Anne b.1846 d.1924
	

	
	Isabella b.1851 d.?
	

	
	William b.1851 d.1920
	

	
	John b.1856 d.1910
	

	
	Edward McLean b.1861 d.1920
	

	Place of Arrival in Australia
	Sydney
	

	Date of Arrival in Australia
	18 Sep 1841
	

	Vessel
	
	

	Primary Place of Residence
	
	

	Occupation
	Housewife/mother
	

	Date of Death
	1893?
	

	Place of Death
	
	

	Place of Burial
	
	




Narrative and Recorded Information

Alexander and Magdalene Fraser
Alexander McKenzie Fraser

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	23 Aug 1792
	

	Place of Birth
	Dores, Boleskine, Inverness-shire, Scotland
	

	Father
	Hugh Fraser
	

	Mother
	Ann Fraser (nee McIntyre)
	

	Spouse
	Magdalene
	

	Date of Marriage
	
	

	Place of Marriage
	
	

	Children
	Isabella b.1817 d.1874
	

	
	Fraser b.1818 d.?
	

	
	Christina b.1819 d.1868
	

	
	Magdalene b.1821 d.1868
	

	
	Anne b,1823 d.?
	

	
	Alexander b.1825 d.?
	

	
	Hugh b.1826 d.?
	

	
	Simon b.1828 d.1893
	

	
	John b.1830 d.?
	

	
	Donald b.1832 d.1895
	

	
	Thomas b.1834 d.1920
	

	Place of Arrival in Australia
	
	

	Date of Arrival in Australia
	1886-1867?
	

	Vessel
	
	

	Primary Place of Residence
	
	

	Occupation
	
	

	Date of Death
	17 Nov 1870
	

	Place of Death
	Merton, Mansfield, Victoria
	

	Place of Burial
	
	



Magdalene Fraser

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	9 Dec 1792
	

	Place of Birth
	Boleskine, Inverness, Scotland
	

	Father (and maiden name)
	Alexander McTavish
	

	Mother
	Christina McTavish (nee Williamson)
	

	Spouse
	Alexander
	

	Date of Marriage
	
	

	Place of Marriage
	
	

	Children
	Isabella b.1817 d.1874
	

	
	Fraser b.1818 d.?
	

	
	Christina b.1819 d.1868
	

	
	Magdalene b.1821 d.1868
	

	
	Anne b,1823 d.?
	

	
	Alexander b.1825 d.?
	

	
	Hugh b.1826 d.?
	

	
	Simon b.1828 d.1893
	

	
	John b.1830 d.?
	

	
	Donald b.1832 d.1895
	

	
	Thomas b.1834 d.1920
	

	Place of Arrival in Australia
	
	

	Date of Arrival in Australia
	1886-1867?
	

	Vessel*
	
	

	Primary Place of Residence
	
	

	Occupation
	Housewife/mother
	

	Date of Death
	2 Mar 1870
	

	Place of Death
	Australia
	

	Place of Burial
	
	



Narrative and Recorded Information

Alexander and Marjory Fraser
Alexander John Fraser

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	1825
	

	Place of Birth
	Inverness, Scotland
	

	Father
	Alexander Fraser
	

	Mother
	Magdalene Fraser (nee McTavish)
	

	Spouse
	Marjory
	

	Date of Marriage
	1839
	

	Place of Marriage
	Scotland
	

	Children
	Alexander b.1841 d.1909
	

	
	Marjory b.1842 d.1921
	

	
	Magdalene b.1844 d.?
	

	
	Annabelle b.1846 d.1909
	

	
	Hugh b.1848 d.?
	

	
	Duncan b.1850 d.1933
	

	
	Christina b.1853 d.1933
	

	
	Elizabeth b.1855 d.1942
	

	
	Mary b.1858 d.1935
	

	
	Simon b.1861 d.1937
	

	
	Archibald b.1861 d.1883
	

	
	William b.1864 d.1931
	

	Divorced/Widowed
	
	

	New Partner
	
	

	Place of Arrival in Australia
	
	

	Date of Arrival in Australia
	1866-1867?
	

	Vessel
	
	

	Primary Place of Residence
	
	

	Occupation
	
	

	Date of Death
	
	

	Place of Death
	
	

	Place of Burial
	
	



Marjory Fraser

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	
	

	Place of Birth
	
	

	Father (and maiden name)
	Alexander McPherson
	

	Mother
	Marjorie McPherson (McTavish)
	

	Spouse
	Alexander
	

	Date of Marriage
	1839
	

	Place of Marriage
	Scotland
	

	Children
	Alexander b.1841 d.1909
	

	
	Marjory b.1842 d.1921
	

	
	Magdalene b.1844 d.?
	

	
	Annabelle b.1846 d.1909
	

	
	Hugh b.1848 d.?
	

	
	Duncan b.1850 d.1933
	

	
	Christina b.1853 d.1933
	

	
	Elizabeth b.1855 d.1942
	

	
	Mary b.1858 d.1935
	

	
	Simon b.1861 d.1937
	

	
	Archibald b.1861 d.1883
	

	
	William b.1864 d.1931
	

	Divorced/Widowed
	
	

	New Partner
	
	

	Place of Arrival in Australia
	
	

	Date of Arrival in Australia
	
	

	Vessel
	
	

	Primary Place of Residence
	
	

	Occupation
	
	

	Date of Death
	
	

	Place of Death
	
	

	Place of Burial
	
	



Narrative and Recorded Information

James and Marjory Kilpatrick
James Kilpatrick

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	1 Aug 1842
	

	Place of Birth
	Moonee Ponds, Victoria
	

	Father
	Edward Kilpatrick
	

	Mother
	Anne Kilpatrick (nee Palmer)
	

	Spouse
	Marjory
	

	Date of Marriage
	19 Sep 1860
	

	Place of Marriage
	Swifts Creek, Victoria
	

	Children
	Edward b.1862 d.1921
	

	
	James b.1864 d.?
	

	
	Margery b.1867 d.1937
	

	
	William b.1868 d.?
	

	
	Hume b.1870 d.1932
	

	
	Arthur b.1874 d.1944
	

	
	Duncan b.1876 d.1919
	

	
	Francis b.1879 d.1902
	

	
	Stanley b.1883 d.1950
	

	
	Emily b.1890 d.1971
	

	Primary Place of Residence
	“Strath Eric”, Ensay, Victoria
	

	Occupation
	Farmer
	

	Date of Death
	13 Aug 1918
	

	Place of Death
	Ensay, Victoria
	

	Place of Burial
	
	



Marjory Kilpatrick

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	24 Aug 1842
	

	Place of Birth
	Port Albert, Victoria
	

	Father (and maiden name)
	Alexander Fraser Jr
	

	Mother
	Marjory Fraser (nee McPherson)
	

	Spouse
	James
	

	Date of Marriage
	19 Sep 1860
	

	Place of Marriage
	Swifts Creek, Victoria
	

	Children
	Edward b.1862 d.1921
	

	
	James b.1864 d.?
	

	
	Margery b.1867 d.1937
	

	
	William b.1868 d.?
	

	
	Hume b.1870 d.1932
	

	
	Arthur b.1874 d.1944
	

	
	Duncan b.1876 d.1919
	

	
	Francis b.1879 d.1902
	

	
	Stanley b.1883 d.1950
	

	
	Emily b.1890 d.1971
	

	Widowed
	13 Aug 1918
	

	Primary Place of Residence
	Strath Eric”, Ensay, Victoria
	

	Occupation
	Housewife/mother
	

	Date of Death
	1921
	

	Place of Death
	Omeo
	

	Place of Burial
	
	



Narrative and Recorded Information

Thomas and Annie Scales
Thomas Scales

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	1832
	

	Place of Birth
	Kilrush, Kildare, Ireland
	

	Father
	William Scales
	

	Mother
	Jane Scales
	

	Spouse
	Annie
	

	Date of Marriage
	
	

	Place of Marriage
	
	

	Children
	William b.1857 d.1905
	

	
	George b.1858 d.1918
	

	
	Jane b.1859 d.1935
	

	
	Thomas b.1862 d.1878
	

	
	Edward b.1864 d.1833
	

	
	Charlotte b.1866 d.1959
	

	
	John b.1868 d.1941
	

	
	Mary b.1869 d.1943
	

	
	Lewis b.1871 d.1927
	

	
	Annie b.1873 d.?
	

	
	Henry b.1875 d.1951
	

	
	Jessie b.1878 d.1959
	

	Place of Arrival in Australia
	
	

	Date of Arrival in Australia
	
	

	Vessel
	
	

	Primary Place of Residence
	
	

	Occupation
	Farmer
	

	Date of Death
	3 May 1900
	

	Place of Death
	Toora, Victoria
	

	Place of Burial
	
	



Annie Scales

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	1836
	

	Place of Birth
	Kilnaboy, Ireland
	

	Father (and maiden name)
	George Mitchell
	

	Mother
	Mary Mitchell (nee O’Donnell)
	

	Spouse
	Thomas
	

	Date of Marriage
	
	

	Place of Marriage
	
	

	Children
	William b.1857 d.1905
	

	
	George b.1858 d.1918
	

	
	Jane b.1859 d.1935
	

	
	Thomas b.1862 d.1878
	

	
	Edward b.1864 d.1833
	

	
	Charlotte b.1866 d.1959
	

	
	John b.1868 d.1941
	

	
	Mary b.1869 d.1943
	

	
	Lewis b.1871 d.1927
	

	
	Annie b.1873 d.?
	

	
	Henry b.1875 d.1951
	

	
	Jessie b.1878 d.1959
	

	Widowed
	1917
	

	Place of Arrival in Australia
	
	

	Date of Arrival in Australia
	
	

	Vessel
	
	

	Primary Place of Residence
	
	

	Occupation
	Housewife/mother
	

	Date of Death
	29 Apr 1917
	

	Place of Death
	Jeparit, Victoria
	

	Place of Burial
	
	



Narrative and Recorded Information

Thomas and Annie Growney
Thomas Growney

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	1829
	

	Place of Birth
	Ireland
	

	Father
	Owen Growney
	

	Mother
	
	

	Spouse
	Anne
	

	Date of Marriage
	
	

	Place of Marriage
	
	

	Children
	Maria b.1852 d.1921
	

	
	Owen b.1953 d.1924
	

	
	?
	

	
	?
	

	
	?
	

	
	?
	

	Widower
	1867
	

	Place of Arrival in Australia
	Melbourne
	

	Date of Arrival in Australia
	21 Aug 1854
	

	Vessel
	Stamboul
	

	Primary Place of Residence
	
	

	Occupation
	
	

	Date of Death
	1881
	

	Place of Death
	South Melbourne
	

	Place of Burial
	
	



Anne Growney

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	1830
	

	Place of Birth
	County Westmeath, Ireland
	

	Father (and maiden name)
	Richard Quinn
	

	Mother
	Mary Quinn (nee Brady)
	

	Spouse
	Thomas
	

	Date of Marriage
	
	

	Place of Marriage
	
	

	Children
	Maria b.1852 d.1921
	

	
	Owen b.1953 d.1924
	

	
	?
	

	
	?
	

	
	?
	

	
	Maria b.1852 d.1921
	

	Place of Arrival in Australia
	Melbourne
	

	Date of Arrival in Australia
	21 Aug 1854
	

	Vessel
	Stamboul
	

	Primary Place of Residence
	
	

	Occupation
	
	

	Date of Death
	1867
	

	Place of Death
	Victoria
	

	Place of Burial
	
	



Narrative and Recorded Information

Elijah and Elizabeth Burt
Elijah Burt

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	1807
	

	Place of Birth
	St Enoder, Cornwall, England
	

	Father
	John Burt
	

	Mother
	Mary Burt
	

	Spouse
	Elizabeth
	

	Date of Marriage
	1837
	

	Place of Marriage
	Jersey, Channel Islands
	

	Children
	John b.1835 d.?
	

	
	William b.1836 d.1917
	

	
	Elijah b.1838 d.?
	

	
	James b.1841 d?
	

	
	James Bree b.1846 d?
	

	
	Francis b.1847 d.?
	

	
	Selina b.1849 d.1849
	

	
	Joseph b.1852 d.1905
	

	Widower
	1857
	

	Place of Arrival in Australia
	14 May 1849
	

	Date of Arrival in Australia
	Melbourne
	

	Vessel
	Sir George Seymour
	

	Primary Place of Residence
	Geelong
	

	Occupation
	
	

	Date of Death
	24 Feb 1862
	

	Place of Death
	Geelong
	

	Place of Burial
	
	



Elizabeth Burt

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	1811
	

	Place of Birth
	Isles, Marne, Champagne, Ardenne, France
	[footnoteRef:29] [29:  Burt Web Site managed by Kathryn Burt, My Heritage
] 


	Father (and maiden name)
	David Le Dain
	

	Mother
	Esther Le Dain (nee Pepin)
	

	Spouse
	Elijah
	

	Date of Marriage
	1837
	

	Place of Marriage
	Jersey, Channel Islands
	

	Children
	John b.1835 d.?
	

	
	William b.1836 d.1917
	

	
	Elijah b.1838 d.?
	

	
	James b.1841 d?
	

	
	James Bree b.1846 d?
	

	
	Francis b.1847 d.?
	

	
	Selina b.1849 d.1849
	

	
	Joseph b.1852 d.1905
	

	Place of Arrival in Australia
	14 May 1849
	

	Date of Arrival in Australia
	Melbourne
	

	Vessel
	Sir George Seymour
	

	Primary Place of Residence
	Geelong
	

	Occupation
	Housewife/mother
	

	Date of Death
	5 Apr 1857
	

	Place of Death
	Victoria
	

	Place of Burial
	
	

	Other
	Born on the channel island, Jersey but baptised at St Winnow, Cornwall, England
	



Narrative and Recorded Information

William Burt and Hanora Desmond
William Henry Burt

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	c.1836
	

	Place of Birth
	Cornwall, England
	

	Father
	Elijah Burt
	

	Mother
	Elizabeth Burt (nee Le Dain)
	

	Spouse
	Norah
	

	Date of Marriage
	1858
	

	Place of Marriage
	Melbourne
	

	Children
	Elizabeth b.1861 d.1932
	

	
	John b.1863 d.1922
	

	
	William b.1866 d.1924
	

	
	Selina b.1867 d.?
	

	
	Francis b.1869 d.?
	

	
	Mary b.1875 d.?
	

	Widower
	1914
	

	Place of Arrival in Australia
	14 May 1849
	

	Date of Arrival in Australia
	Melbourne
	

	Vessel
	Sir George Seymour
	

	Primary Place of Residence
	Princetown
	

	Occupation
	
	

	Date of Death
	22 Feb 1917
	

	Place of Death
	Port Campbell, Victoria
	

	Place of Burial
	Loch Ard Cemetery, Port Campbell
	



Hanora (Norah) Burt

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	c.1834
	

	Place of Birth
	Ireland
	

	Father (and maiden name)
	Patrick Desmond
	

	Mother
	Margaret Desmond (nee Graven
	

	Spouse
	William
	

	Date of Marriage
	1858
	

	Place of Marriage
	Melbourne
	

	Children
	Elizabeth b.1861 d.1932
	

	
	John b.1863 d.1922
	

	
	William b.1866 d.1924
	

	
	Selina b.1867 d.?
	

	
	Francis b.1869 d.?
	

	
	Mary b.1875 d.?
	

	Place of Arrival in Australia
	Jan 1857
	

	Date of Arrival in Australia
	Melbourne
	

	Vessel
	Thomas Arbuthnot
	

	Primary Place of Residence
	Princetown, Victoria
	

	Occupation
	Housewife/mother
	

	Date of Death
	28 Feb 1914
	

	Place of Death
	Port Campbell, Victoria
	

	Place of Burial
	Loch Ard Cemetery, Port Campbell
	



Narrative and Recorded Information

It is possible that Norah Desmond arrived in Australia in January 1857 aboard the Thomas Arbuthnot as an Assisted Immigrant. She is listed in arrival records as being Roman Catholic and illiterate (not able to read or write) from County Cork, Ireland. She is also listed as 29 years old, but this does correlate with her actual age of 23. She was being sponsored as housemaid to work for a Mr John Atkinson in South Geelong.
January 1857


Melbourne


George and Elizabeth Scales
George Scales

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	1858
	

	Place of Birth
	Bendigo
	

	Father
	Thomas Scales
	

	Mother
	Annie Scales (nee Mitchell)
	

	Spouse
	Elizabeth
	

	Date of Marriage
	1883
	

	Place of Marriage
	
	

	Children
	Thomas b.1883 d.1932
	

	
	Edward b.1885 d.1974
	

	
	Henry (Harry) b.1888 d.1917
	

	
	Selina b.1892 d.1966
	

	
	Alice b.1896 d.1965
	

	Primary Place of Residence
	Geelong
	

	Occupation
	
	

	Date of Death
	1918
	

	Place of Death
	
	

	Place of Burial
	
	



Elizabeth Scales

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	1861
	

	Place of Birth
	Geelong
	

	Father (and maiden name)
	William Burt
	

	Mother
	
	

	Spouse
	George
	

	Date of Marriage
	1883
	

	Place of Marriage
	
	

	Children
	Thomas b.1883 d.1932
	

	
	Edward b.1885 d.1974
	

	
	Henry (Harry) b.1888 d.1917
	

	
	Selina b.1892 d.1966
	

	
	Alice b.1896 d.1965
	

	Widowed
	1918
	

	Primary Place of Residence
	Geelong
	

	Occupation
	Housewife/mother
	

	Date of Death
	13 Jan 1932
	

	Place of Death
	Northcote, Victoria
	

	Place of Burial
	
	

	Other
	Last known address 27 Elizabeth St Newtown, Geelong
	



Narrative and Recorded Information

Charles and Euphemia Broady
Charles William Broady

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	17 Oct 1847
	

	Place of Birth
	Chorlton-Upon-Madlock, Lancashire, UK
	

	Father
	John Broady
	

	Mother
	Mary Broady (nee Cheetham)
	

	Spouse
	Euphemia
	

	Date of Marriage
	1870
	

	Place of Marriage
	Melbourne
	

	Children (named Brodie)
	John b.1871 d.1927
	

	
	Mary Ann b.1873 d.1955
	

	
	Edward b.1875 d.?
	

	
	Adelaide b.1876 d.?
	

	
	Margaret b.1879 d.1956
	

	
	Charles b.1881 d.?
	

	
	Thomas b.1883 d.?
	

	
	Euphemia b.1885 d.1938
	

	
	Caroline b.1887 d.?
	

	Place of Arrival in Australia
	Sydney
	

	Date of Arrival in Australia
	1863
	

	Vessel
	
	

	Primary Place of Residence
	Richmond
	

	Occupation
	
	

	Date of Death
	1903
	

	Place of Death
	East Melbourne
	

	Place of Burial
	
	

	Other
	Name changed from Broady/Broadie to Brodie after marriage
	



Euphemia Broady

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	1847
	

	Place of Birth
	Forfar, Forfarshire, Scotland
	

	Father (and maiden name)
	Adamson
	

	Mother
	
	

	Spouse
	Charles
	

	Date of Marriage
	1870
	

	Place of Marriage
	Melbourne
	

	Children
	John b.1871 d.1927
	

	
	Mary Ann b.1873 d.1955
	

	
	Edward b.1875 d.?
	

	
	Adelaide b.1876 d.?
	

	
	Margaret b.1879 d.1956
	

	
	Charles b.1881 d.?
	

	
	Thomas b.1883 d.?
	

	
	Euphemia b.1885 d.1938
	

	Widowed
	1903
	

	Place of Arrival in Australia
	Melbourne
	

	Date of Arrival in Australia
	1864
	

	Vessel
	
	

	Primary Place of Residence
	
	

	Occupation
	Housewife/mother
	

	Date of Death
	1913
	

	Place of Death
	Melbourne
	

	Place of Burial
	
	



Narrative and Recorded Information

Henry and Maria Groom
Henry Martyn Groom

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	19 Jul 1849
	

	Place of Birth
	Melbourne
	

	Father
	Henry (Francis) Groom
	

	Mother
	Hannah Groom (nee Oakley)
	

	Spouse
	Maria
	

	Date of Marriage
	1871
	

	Place of Marriage
	Melbourne
	

	Children
	Isabella b.1871 d.1944
	

	
	Frederick b.1872 d.1935
	

	
	Elizabeth b.1874 d.1965
	

	
	Herbert b.1875 d.1923
	

	
	Percival b.1881 d.1947
	

	
	Roland b.1899 d.1941 (to Annie Evans)
	

	Divorced/Separated
	Separated sometime between 1881 and 1887
	

	New Partner
	Annie Evans 
	

	Primary Place of Residence
	
	

	Occupation
	Stonemason
	

	Date of Death
	28 Jun 1912
	

	Place of Death
	Melbourne
	

	Place of Burial
	
	



Maria Groom (later Harriet Moira Clarke/Livingstone)

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	1852
	

	Place of Birth
	Westmeath, Ireland
	

	Father (and maiden name)
	Thomas Growney
	

	Mother
	Anne Growney (nee Quinn)
	

	Spouse
	Henry
	

	Date of Marriage
	1871
	

	Place of Marriage
	Melbourne
	

	Children
	Isabella b.1871 d.1944
	

	
	Frederick b.1872 d.1935
	

	
	Elizabeth b.1874 d.1965
	

	
	Herbert b.1875 d.1923
	

	
	Percival b.1881 d.1947
	

	
	Charles Livingstone b.1892 d.?
	

	
	Alfred Livingstone b.1895 d.?
	

	Divorced/Separated
	Separated sometime between 1881 and 1887
	

	New Partner
	Charles Livingstone (together in 1889, married in 1912)
	

	Place of Arrival in Australia
	Melbourne
	

	Date of Arrival in Australia
	21 Aug 1854
	

	Vessel
	Stamboul
	

	Primary Place of Residence
	
	

	Occupation
	
	

	Date of Death
	
	

	Place of Death
	
	

	Place of Burial
	
	

	Other
	
	



Narrative and Recorded Information

I am at the national library family history section.  I’m looking at ancestry public trees and have discovered  a lot of stuff about Maria which fits in with what we know.  It is in the family tree search section , public trees 
Glenda Dave Family Tree.
Birth 1852 West Meath Ireland
Baptism 4 apr  1852 Ireland
Age 2 departure
18 may 1854 * Liverpool departure date prt Groom family tree
Age 2 arrival 21 aug 1854 melb. Vic.
Age 14 several newspaper articles. 
Age 18 marriage 15 November 1870 Fitzroy to Henry Martyn groom
Age 37 address  November 1889*Fitzroy  Victoria, possible 2 year prison sentence- see police gazette under the name Maria Clark
Age 37 name change abt 1889 possible name change to Clark
 
Age 39 name change abt 1891
Change name to Harriet Clark or Harriet Growney  see birth records for sons Charles. An Alfred
Age 60 marriage 27 jul 1912 Melbourne
Marriage long after sons were born – this is correct – note the marriage to her long term partner occurred less than1 month after the death  of  Henry. Groom 1st spouse of Maria Growney.       
 Angus Charles  Livingston 1840 – 1919
Age 69 death 30 March 1921, Collingwood Vic
 
Sons Charles William Livingstone 1892-1934 and Alfred  John Livingston 1895 1984
 
Ancestry list the family but you can check all that at your public library.  I have both state and national library cards and can access this from home until the end of June.   Covid did have some positives
https://www.ancestrylibrary.com.au/family-tree/person/tree/156079484/person/122058969268/facts?ssrc=


George and Margery Weston
George Alexander Weston

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	1864
	

	Place of Birth
	Omeo, Victoria
	

	Father
	John (Jack) Weston
	

	Mother
	Sarah Weston (nee McCoy)
	

	Spouse
	Margery
	

	Date of Marriage
	
	

	Place of Marriage
	
	

	Children
	Marjorie b.1890 d.1967
	

	
	George b.1891 d.1977
	

	
	William b.1893 d.1967
	

	
	Sarah b.1895 d.1936
	

	
	Emma b.1898 d.1935
	

	
	Ada b.1900 d.?
	

	
	Dulcie b.1913 d.1976 (to Hilda Reidy)
	

	Divorced/Separated
	
	

	New Partner
	Hilda Reidy
	

	Primary Place of Residence
	Gippsland, Victoria
	

	Occupation
	Various including publican, gold miner, businessman
	

	Date of Death
	26 Mar 1926
	

	Place of Death
	Sale, Victoria
	

	Place of Burial
	
	



Margery Annie Weston

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	1867
	

	Place of Birth
	Bairnsdale, Victoria
	

	Father (and maiden name)
	James Kilpatrick
	

	Mother
	Marjory Kilpatrick (nee Fraser)
	

	Spouse
	George
	

	Date of Marriage
	
	

	Place of Marriage
	
	

	Children
	Marjorie b.1890 d.1967
	

	
	George b.1891 d.1977
	

	
	William b.1893 d.1967
	

	
	Sarah b.1895 d.1936
	

	
	Emma b.1898 d.1935
	

	
	Ada b.1900 d.?
	

	Divorced/Separated
	
	

	Primary Place of Residence
	Bairnsdale, Victoria
	

	Occupation
	Housewife/mother
	

	Date of Death
	1937
	

	Place of Death
	Bairnsdale, Victoria
	

	Place of Burial
	
	



Narrative and Recorded Information

George Weston was born in Omeo in 1864. He had an older brother, James and half-brother, John (Sherwood), and a younger sister, Charlotte. His mother had four more children after the death of George’s father thus expanding the number of George’s half siblings. 

To further quote the research of my cousin, Nina Craven[footnoteRef:30]: [30:  https://mccoidblog.wordpress.com/2020/08/01/john-weston-and-sarah-mccoy/
] 


Two of the Weston off-spring, George, and John (Sherwood) Weston also had pubs at Double Bridges, Tongio and Buchan.  In a book about the history of gold mining in the Tambo River district “Time to Remember” the author says: “there is no record of when the Tongio hotel was built but the earliest licensee, I have been able to trace was John Weston who was granted a licence on 17 November 1884. 

A reference on the internet states “the Benambra Hotel…was purchased by George Weston on 22 August 1901.  George Weston had left the district in 1897, he was the son of John Weston and Sarah nee McCoy. The Westons and the McCoys were well-respected pioneers of the region and both families had interests in hotels throughout the region. George had previously operated several himself, including Double Bridges and the Buchan Hotel and it prospered as a result.”

There is also reference in “Time to Remember” that George Weston and his brothers owned and/or operated several gold mines around the Nugong area, as well as having interests in a number of hotels. In describing what is now left of Nugong the author noted: “All that is left to remind people of what was Nugong are the overgrown battery sites, two lone fruit trees, and the upright boiler once used on the winding gear at the Cornstalk mine, standing sentinel over the old mullock heaps, and the memories of long ago…. Nor do the high stepping pair of horses named Lady Burden and Finnigan, driven by Jack Weston, make their way through the township, as the brothers Weston took the gold from the Change and the Snowstorm which they worked in 1895, to the bank at Omeo…….”.  It is assumed this refers to Jack (Sherwood) Weston who is the half-brother of George and James.[footnoteRef:31] [31:  Time to Remember (Fairweather, 1975)] 
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John and Isabella Brodie
John Brodie

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	1871
	

	Place of Birth
	Numurkah, Victoria
	

	Father
	Charles Broady
	

	Mother
	Euphemia Broady (nee Adamson)
	

	Spouse
	Isabella
	

	Date of Marriage
	
	

	Place of Marriage
	
	

	Children
	Caroline b.1898 d.1963
	

	
	Edith b.1900 d.1960
	

	
	John b.1902 d.1972
	

	
	Edward b.1905 d.1967
	

	
	Lily b.1907 d.1985
	

	
	Eva b.1907 d.1985
	

	
	Charles b.1910 d.1993
	

	
	Thomas b.1913 d.1974
	

	
	Jean b.1916 d.1994
	

	Primary Place of Residence
	Richmond
	

	Occupation
	
	

	Date of Death
	1927
	

	Place of Death
	
	

	Place of Burial
	
	



Isabella Hannah Brodie

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	2 Oct 1871
	

	Place of Birth
	Melbourne
	

	Father (and maiden name)
	Henry Groom
	

	Mother
	Maria Groom (nee Growney)
	

	Spouse
	John
	

	Date of Marriage
	
	

	Place of Marriage
	
	

	Children
	Caroline b.1898 d.1963
	

	
	Edith b.1900 d.1960
	

	
	John b.1902 d.1972
	

	
	Edward b.1905 d.1967
	

	
	Lily b.1907 d.1985
	

	
	Eva b.1907 d.1985
	

	
	Charles b.1910 d.1993
	

	
	Thomas b.1913 d.1974
	

	
	Jean b.1916 d.1994
	

	Widowed
	1927
	

	Primary Place of Residence
	Richmond
	

	Occupation
	Housewife/mother
	

	Date of Death
	4 Aug 1944
	

	Place of Death
	Richmond
	

	Place of Burial
	
	



Narrative and Recorded Information
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John and Isabella and their two eldest children, Carrie and Edie
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                                                              John                                                     Isabella
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John and Isabella and their nine children:
L-R: Tom, Ted, Lil, Edie, Jack, Carrie, Eva, Charlie and Jean (sitting)
Harry and Sarah Scales
Henry James Munro (Harry) Scales

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	1888
	

	Place of Birth
	Fitzroy, Victoria
	

	Father
	George Scales
	

	Mother
	Elizabeth Scales (nee Burt)
	

	Spouse
	Sarah
	

	Date of Marriage
	
	

	Place of Marriage
	
	

	Children
	May b.1914 d.2011
	

	
	Harry b.1916 d.1961
	

	Primary Place of Residence
	Bairnsdale
	

	Occupation
	Foreman, Railway Construction
	

	Date of Death
	20 Mar 1917
	

	Place of Death
	Bullecourt, France
	

	Place of Burial
	Not known. Acknowledged on Wall of Remembrance at the Australia War Memorial, Villers-Bretonneux, France
	



Sarah Scales

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	1895
	

	Place of Birth
	Omeo
	

	Father (and maiden name)
	George Weston
	

	Mother
	Margery Weston (nee Kilpatrick)
	

	Spouse
	Harry
	

	Date of Marriage
	
	

	Place of Marriage
	
	

	Children
	May b.1914 d.2011
	

	
	Harry b.1916 d.1961
	

	Divorced/Widowed*
	Widowed 1917
	

	New Partner*
	William Saunders
	

	Primary Place of Residence
	Bairnsdale
	

	Occupation
	Housewife/mother
	

	Date of Death
	11 Feb 1936
	

	Place of Death
	Beechworth, Victoria
	

	Place of Burial
	Lindenow, Victoria
	



Narrative and Recorded Information

Harry’s Military Service and Death in France

5701 PTE Henry James Munro Scales, 21st Battalion, 6th Brigade, 2nd Division, AIF

Enlisted 1Aug16

KIA 20Mar17

Summary of Events 

On the eve of the centenary of the ANZAC landing at Gallipoli in 2015, I researched the Australian War Memorial archives and other sources, including the official history of WW1 by CEW Bean to try to understand the events leading up to the day that PTE Harry Scales was killed in action. While there is no way of knowing the precise circumstances of his death, we can try to visualise what action his unit was involved in on 20Mar17 and speculate on the likely location of his demise. 

In summary, the Germans were withdrawing north to take up new defensive positions along the newly fortified Hindenburg Line, and the Allies (Brits and Australians) were pursuing them in the area north of Amiens in northern France near the border with Belgium, with a view to mounting a major offensive (as a prelude to an even bigger French offensive) before the Germans were too well dug in. In the early hours of 20Mar17, two AIF brigades (Gellibrand’s 6th Bde and Elliott’s 7th Bde) were tasked to push forward through positions previously held by the Germans, mainly to get a true sense of what the Germans were doing. Both Gellibrand and Elliott read too much into their orders and pushed harder than necessary and incurred unwarranted casualties; some 300 Australian soldiers were killed in these actions, including PTE Harry Scales. It is likely Harry was killed somewhere between the departure point at Vaulx-Vraucourt and the next objective, the village of Noreuil. There is no record of his body having been recovered, and his final resting place remains unknown. But I have long believed Harry Scales was interred with, or near his mates and comrades who died alongside him. He has never been alone or forgotten.

100 Years Later

Just over 100 years after the death of Henry Scales, Frances and I travelled to Villers-Bretonneux to attend the 2017 ANZAC Day Dawn Service at the Australian War Cemetery. Later that day we attended a special service at Bullecourt to commemorate the centenary of the two Battles of Bullecourt, in the lead up to which Harry lost his life. On the drive from Villers-Bretonneux to Bullecourt we passed through the area where we believe Harry was killed. We stopped first in Vaulx-Vraucourt trying to imagine the terrain and circumstances that confronted Harry and his mates as they set off for their objective at Noreuil, a few kilometres away to the east. It seems that little has changed in 100 years as the relatively flat, undulating terrain of unfenced farm fields look exactly as they must have in 1917 (except the landscape is no longer scarred with bomb craters, and the weather in late April 2017 was much more pleasant than the sleet and snow Harry and his mates had to endure on the morning of March 20th, 1917).  

We stopped the car on a slight rise within eyesight of Noreuil and a small hamlet just to the west, called Écoust-St.-Mein, where the enemy machine guns would have certainly been positioned and even more certainly would have begun engaging the 21 Bn troops as they came into view. Walking the ground and feeling the soft soil in my hands, I was certain this is the area where Harry fell; I was overcome with emotion and could sense his presence and that of his fallen comrades. At that very moment, we looked to our left across the field of yellow rapeseed to see a Commonwealth War Cemetery about 400 metres away. Our previous research had not revealed the existence of this cemetery, but the discovery had a sense of destiny about it. 

The H.A.C. Cemetery contains nearly 2,000 WW1 war casualties. Of these, over half are unidentified and special memorials are erected to 17 soldiers from the United Kingdom and 14 from Australia, known or believed to be buried among them. If Henry’s body was ever recovered it seems quite possible that he is buried beneath the unmarked graves in this beautifully preserved and cared for cemetery. To believe so brings some closure to Harry’s story. But like all those young men and women (on both sides) who gave so much of themselves in that tragic period of humanity, Harry’s legend will live forever.
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Commonwealth War Cemetery near Écoust-St.-Mein, France
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5701 Pte Henry James Munro Scales, 21st Battalion, 1st AIF 1916
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                          Harry and Sarah circa1916                                                       Sarah in her 30s
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These are photographs of an embroidered postcard that Harry sent to his daughter May to acknowledge her second birthday on November 19th, 1916. The embroidered words read “To my dear Daughter” and on the back of the card, Harry wrote: “Wishing my Dear little May many many happy returns of (sic) her birthday from her loving father”

At the time, Harry was stationed in the UK with his AIF preparing for deployment in France. He was killed in action on March 20th, 1917.

Bill Saunders
	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	
	

	Place of Birth
	
	

	Father
	
	

	Mother
	
	

	Spouse
	
	

	Date of Marriage
	
	

	Place of Marriage
	
	

	Primary Place of Residence
	
	

	Occupation
	
	

	Date of Death
	
	

	Place of Death
	
	

	Place of Burial
	
	

	Other
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[bookmark: _Toc88252541]my parents
Tom and May Brodie
Thomas Henry Brodie

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	31Mar1913
	

	Place of Birth
	Richmond, Victoria
	

	Father
	John Brodie
	

	Mother
	Isabella Brodie (nee Groom)
	

	Spouse
	May
	

	Date of Marriage
	3Sep1938
	

	Place of Marriage
	Richmond
	

	Children
	Lynette b.1943 d.1970
	

	
	Ian b.1945
	

	
	Helen b.1948
	

	
	Neil b.1955
	

	Primary Place of Residence
	Richmond/Mordialloc
	

	Occupation
	Bootmaker
	

	Date of Death
	24Nov1974
	

	Place of Death
	Mordialloc
	

	Place of Burial
	Mordialloc
	



May Elizabeth Brodie

	Item
	Details
	Citation

	Date of Birth
	19Nov1914
	

	Place of Birth
	Bairnsdale, Victoria
	

	Father (and maiden name)
	Henry Scales
	

	Mother
	Sarah Scales (nee Weston)
	

	Spouse
	Tom
	

	Date of Marriage
	3Sep1938
	

	Place of Marriage
	Richmond
	

	Children
	Lynette b.1943 d.1970
	

	
	Ian b.1945
	

	
	Helen b.1948
	

	
	Neil b.1955
	

	Widowed
	1974
	

	Primary Place of Residence
	Bairnsdale/Richmond/Mordialloc
	

	Occupation
	Housewife/mother
	

	Date of Death
	26May2011
	

	Place of Death
	Mildura
	

	Place of Burial
	Mordialloc
	



Narrative and Recorded Information
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Tom and May’s wedding in 1938:
Best Man and Groomsman: Ted Brodie and Harry Scales
Bridesmaids: ?? and Millie Barnes
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 May with me as a baby in 1955    May and brother Harry circa 1925     Tom with brother Jack late 1950s (me in front)                                                                                                  

[image: A group of people posing for a photo
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Tom and May (centre rear) with some Brodie siblings, their spouses and children. Grandma Brodie is in the centre.
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May and Tom at celebrate their 25th wedding anniversary in 1963
Others (L-R): Ted Brodie, Millie Barnes, my brother Ian, my sisters Helen and Lynette, and me as a cheeky 8-year-old
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May and Tom at May’s 60th birthday party in 1974
(Sadly, Tom passed away several hours after this photograph was taken)




[bookmark: _Toc88252542]one more thing…. 
[bookmark: _Toc88252543]Makarrata – Truth and Reconciliation
As a nation, we have an appalling record of dispossession, mistreatment and denial of First Australian peoples and cultures. Many of our indigenous brethren remain marginalised and disadvantaged despite the general wealth and prosperity of our great nation. 
This process of dispossession, mistreatment and denial began the moment Captain Arthur Phillip and the First Fleet landed on Australian soil in 1788. Indeed, the concept of terra nullius (Empty Land) – the legal basis used by the British to justify its unchallenged claim to ownership of the new land - was the ultimate denial of the truth. 
In his masterful book The Biggest Estate on Earth, Bill Gammage explodes the myth that pre-settlement Australia was an untamed wilderness revealing the complex, country-wide systems of land management used by Aboriginal people.  Across Australia, early Europeans commented again and again that the land looked like a park. With extensive grassy patches and pathways, open woodlands and abundant wildlife, it evoked a country estate in England. Bill Gammage discovered this was because Aboriginal people managed the land in a far more systematic and scientific fashion than we have ever realised. Gammage uncovered an extraordinarily complex system of land management using fire and the life cycles of native plants to ensure plentiful wildlife and plant foods throughout the year[footnoteRef:32].  [32:  The Biggest Estate on Earth (Gammage, 2011)] 

Australia is one of few Commonwealth nations not to currently have a treaty or treaties with its indigenous people, despite ongoing calls for a settlement. The term Makarrata has long been proposed as an alternative name for the treaty process in this country. However, many people have only become familiar with it since the Uluru Statement from the Heart was released in 2017. That statement, and a final report to government, came after a council of various indigenous groups held numerous regional forums to discuss constitutional change and try to reach a consensus. These two documents rejected the idea of minimalist or symbolic changes to the constitution. Instead, they called for a constitutionally enshrined First Nations voice to parliament, along with a Makarrata Commission "to supervise a process of agreement-making between governments and First Nations and truth-telling about our history". Makarrata is intended to be a negotiation of peace, or a negotiation and an agreement where both parties agree to one thing so that there is no dispute or no other bad feeling[footnoteRef:33]. [33:  https://www.abc.net.au/news/2017-08-10/makarrata-explainer-yolngu-word-more-than-synonym-for-treaty/8790452] 

As of 2021, very little substantive progress has been made in the Makarrata process or in achieving the goals set by the Uluru Statement from the Heart. We have also struggled to achieve the objectives of programs such as Closing the Gap which have tried to improve social and economic disparities between indigenous Australians and the general population. 
I cannot be a completely proud Australian until we as a nation fully embrace the importance and significance of our magnificent indigenous culture and history. More importantly, we must advance the Makarrata process and achieve meaningful and lasting outcomes that benefit and promote indigenous Australians as part of a truly multicultural nation. 
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